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W Gaworzycach rusza akademia kulinarna.

Babskie gotowanie
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Od października w OSP 
Gaworzyce rozpoczną się zajęcia 
z gotowania i dekoracji potraw. 
Dlaczego akurat w tym miej-
scu? 

– Zaczęło się od tego, 
że we trzy, koleżanki, zapisa-
łyśmy się do straży – wyjaśniła 
nam Monika Różycka. – A że  
w remizie była kuchnia, to się nią 
„zajęłyśmy”…

Panie najpierw przy-
rządzały na miejscu potrawy, 
potem tak rozwinęły to dodat-
kowe zajęcie, że wypożyczają 
naczynia na imprezy, a wreszcie 
napisały projekt, który prze-

szedł konkursową weryfikację 
w Fundacji Porozumienie Wzgórz 
Dalkowskich. 

Na Babską Akademię 
„Smacznie, zdrowo, kolorowo” 
otrzymały 4000 zł, za które 
chcą siebie i innych bezpłatnie 
podszkolić w sztuce kulinarnej. 
Pomoże im w tym zawodowa 
kucharka. 

Zapisy jeszcze trwa-
ją. Chętni powinni wypełnić  
w gaworzyckim urzędzie gminy 
wstępną deklarację. Akademia 
potrwa do stycznia przyszłego 
roku.

(mb)

Wieści z regionu
LUBIN 

Lubińska gmina wiejska, 
wspierana przez inne samorządy, 
zagrożone budową odkrywko-
wych kopalni węgla brunatnego 
oraz organizacje ekologiczne, 
18 września złożyła do Trybu-
nału Konstytucyjnego wniosek 
o stwierdzenie niezgodności 
z Konstytucją RP i ustawami 
przyjętej przez rząd Koncepcji 
Przestrzennego Zagospodaro-
wania Kraju 2030. Dokument 
ten wprowadza ochronę złóż 
kopalin, co zdaniem samorzą-
dów fundamentalnie narusza 
istotę prawa własności, ponieważ 
pozbawia właścicieli możliwości 
faktycznego rozporządzania ich 
własnym majątkiem, a daje takie 
prawo wyłącznie przyszłemu 
inwestorowi górniczemu. Niemal 
w tym samym czasie (17.09.) 
Komisja Petycji Parlamentu 
Europejskiego zapoznała się ze 
sprawozdaniem z wizyty roz-
poznawczej w Polsce, również 
związanej ze skargą lubińskiej 
gminy. 

KHGM 
Zmiany w zarządzie 

miedziowego koncernu. Rada 
nadzorcza odwołała z funkcji 
Włodzimierza Kicińskiego i 
Adama Sawickiego, przyjęła 
również rezygnację (z przyczyn 
osobistych) Doroty Włoch. W 
ich miejsce powołano: Jarosława 
Romanowskiego (I wiceprezes 
ds. finansów), Marcina Chmie-
lewskiego (odpowiada za sprawy 
korporacyjne) i Jacka Kardelę 
(rozwój spółki). 

Jarosław Romanowski 
opuścił miejsce w zarządzie 
KGHM International. Zastąpił 
go dotychczasowy dyrektor ds. 
marketingu i sprzedaży w tej 
spółce Mark Crawley.

(red)

Rzeźby  
z przeszłości

Figurki świątków, gór-
ników i innych postaci autor-
stwa artysty amatora Mario 
Lesick iego można obejrzeć  
w Miejsko-Gminnej Bibliotece 
Publicznej przy ul Skalników 
6 w Polkowicach. Wystawa pn. 
„Rzeźby z przeszłości” będzie 
czynna do 30 października, na 
wernisaż biblioteka zaprasza  
30 września o godz. 17.00.

(red)

Apteki
Harmonogram dyżu-

rów aptek ogólnodostępnych  
w soboty, niedziele i święta oraz 
w dni robocze w godz. 20.00-8.00 
na terenie powiatu polkowic-
kiego można znaleźć na stronie 
internetowej powiatu (www.po-
wiatpolkowicki.pl), w zakładce 
„Apteki”. 

Duchowy 
trening …  
z gliną

Stowarzyszenie Chary-
tatywne „Żyć Godnie” zaprasza 
miłośników sztuki ceramicznej  
z terenu gminy Polkowice na 
bezpłatne spotkania „przy kole 
garncarskim”.

Nauka wytwarzania na-
czyń tradycyjną techniką to nie 
tylko okazja do zdobycia nowej 
umiejętności ale również relak-
sujący sposób spędzania wolnego 
czasu. Warsztaty prowadzone 
przez artystę plastyka Małgo-
rzatę Somerfeld-Lasko odbywają 
się w siedzibie Polkowickiego 
Centrum Usług Zdrowotnych co 
piątek, w godz. 16.15-19.00.

Spotkania w pracowni 
ceramicznej finansowane są 
z budżetu gminy. Szczegółowych 
informacji na temat warsztatów 
można uzyskać dzwoniąc pod 
nr 76 7460872 lub kom. 510 288 
710.

(red)

Ruszyły procedury, związane z budową ekspresowej „trójki” na Dolnym Śląsku.

Potrzebne zezwolenia
Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych 

i Autostrad pod koniec sierpnia ogłosiła prze-
targ na budowę kolejnych odcinków drogi S3. 
Chodzi o drogę z Nowej Soli do Legnicy – trasę 
o długości ponad 81 km.

W ślad za ogłoszeniem wojewoda dol-
nośląski wszczął postępowanie administracyjne 
w sprawie zezwolenia na realizację inwestycji. 
Informacja już trafiła do wszystkich gmin, przez
teren których będzie biegła ekspresowa „trój-
ka”. Chodzi nie tylko o nieruchomości, jakie 
zajmie planowana trasa, ale również o grunty, 
które trzeba będzie zająć czasowo w związku 
z łączeniem S3 z drogami lokalnymi. Właśnie 
wykaz tych nieruchomości znajduje się w ob-
wieszczeniu wojewody. Dla trzech odcinków 
są to działki w Gostyniu,Gaworzycach, Grabi-
ku, Kłobuczynie, Wierzchowicach, Drożynie, 
Drożowie, Przesiecznej, Jakubowie, Łagoszowie 
Wielkim, Gaikach-Potoczku, Bądzowie, Suchej 
Górnej i Kaźmierzowie. 

Wydanie pozwolenia na budowę S3 
działki przejdą na rzecz Skarbu Państwa (po 
odkupieniu od właścicieli lub wywłaszczeniu). 

Ekspresowa „trójka” ma połączyć 
port w Świnoujściu z północnymi Czechami  
(w rejonie Hradca Kralove). Odcinki dolno-
śląskie prowadzą od Nowej Soli do Legnicy, 
przez Gaworzyce, Kaźmierzów, Lubin Północny  
i Lubin Południowy. - Na całej długości będą 
dwie jezdnie z dwoma pasami ruchu, za wyjąt-
kiem odcinka między Lubinem i Polkowicami, 
gdzie tych pasów w każdym kierunku będzie po 
trzy. Wybudujemy też blisko sto obiektów in-
żynierskich, czyli wiaduktów, estakad, mostów  
i przejść dla zwierząt – powiedział Radiu Elka 
dyrektor wrocławskiego oddziału GDDKiA 
Robert Radoń.

Od autostrady różnić się będzie m.in. 
większą liczbą węzłów, czyli wjazdów i zjazdów 
z trasy oraz mniejszą dozwoloną prędkością 
jazdy.

Inwestycja ma kosztować ok. 7 mld zł. 
Na szczęście, w grudniu ub. roku wpisano ją na 
listę projektów, które mogą ubiegać się o unijną 
dotację w wysokości do 40% wartości. 

(mb)

Przyszły wykonawca będzie mógł  
zaproponować zrealizowanie budowy  

w okresie krótszym niż wymagane  
33 miesiące, jednak nie krótszym niż  

30 miesięcy. Do czasu realizacji  
nie będą wliczone okresy zimowe. 
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Śmieci znikną 
pod ziemią

– Projekty 
w tej chwili 
składamy  
w starostwie 
powiato-
wym  
i ogłaszamy 
przetarg 

na budowę Punktów. Chce-
my, żeby nowe podziemne 
PSZOK-i były gotowe do koń-
ca października – dyrektor 
działu gospodarki odpadami 
w ZGZM Arkadiusz Bloch. 

W Polkowicach wkrótce ruszy budowa kolejnych PSZOK-ów.

Takie stare ceglane boksy również na osiedlu Hubala zostaną zastąpione podziemnymi.

Na realizację czeka 15 
kolejnych projektów Osiedlo-
wych Punktów Selektywnego 
Zbierania Odpadów Komunal-
nych. Wśród nich znajdują się 
Punkty w Nowych Polkowicach 
– dotychczas wstrzymane ze 
względu na trwający remont ulicy 
Przemkowskiej. Tradycyjne bok-
sy śmietnikowe znikną również  
z osiedla Hubala, co zapewne 
ucieszy mieszkańców tamtejszych 
bloków, którzy wciąż narzekają 

na bałagan wokół pojemników. 
Wyburzone zostaną cztery stare 
boksy, te nowsze, wybudowane  
w ostatnich latach m.in. z fundu-
szy unijnych, pozostaną. 

Oprócz Hubala pod-
ziemne PSZOK-i pojawią się przy 
ul. Skrzetuskiego, Jaskrowej, 
Przemkowskiej, Stokrotkowej, 
Zawilcowej, Słonecznikowej, 
Royal oraz Jana Pawła II.

(mb)
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Firma sprawdzi, kto jakie śmieci wyrzuca.

Segregacja pod lupą
W konsorcjum, które 

zajmuje się odbiorem odpadów 
komunalnych na terenie ZGZM, 
opracowano zasady kontroli po-
jemników na odpady zmieszane. 
Innymi słowy – już wiadomo, jak 
będzie wyglądać sprawdzanie, 
czy faktycznie rozdzielamy od-
pady, czy tylko zadeklarowaliśmy 
segregację na papierze.

Każdy pojemnik czy 
kontener na odpady zmieszane  
w zabudowie wielorodzinnej 
będzie skontrolowany nie rza-
dziej niż 6 razy w ciągu roku,  
a pojemniki przy domach jed-
norodzinnych – nie rzadziej niż 
raz do roku. O tym, która posesja 
znajdzie się pod lupą, zadecyduje 
losowanie spośród adresów, ja-
kie na dany dzień ma obsłużyć 
„śmieciarka”. Te adresy pracow-
nicy wywożący odpady poznają 
przed wyjazdem w teren. 

Jak będzie wyglądała 
kontrola?

Otworzą klapę kubła, 
wyciągną kilka worków, zobaczą, 
co jest w środku i jeśli już na tym 
etapie stwierdzą, że w worku jest 
za dużo odpadów, które powin-
ny być osobno wysegregowane 
– będzie to sygnał, że sprawdzić 
należy zawartość całego pojem-
nika. Pracownicy udokumentują 
swoją pracę na zdjęciach, a na 
miejsce przyjedzie oddzielna 
brygada, która zabierze kubeł na 
stanowisko kontroli w RIPOK-u. 
Przy posesji natomiast zostanie 
podstawiony pojemnik zastęp-

czy – opisany tak, aby odbiorca 
zorientował się o prowadzonej 
kontroli. W RIPOK-u odbędzie 
się już szczegółowe sprawdza-
nie zawartości kubła – zawsze  
w obecności przedstawiciela 
ZGZM lub Straży Miejskiej.

Kiedy nasz pojemnik na 
odpady zmieszane nie wpadnie 
w oczy kontrolerom? To proste: 
gdy papieru, plastików, drobnego 
metalu i opakowań wielomate-
riałowych (a więc wszystkich 
odpadów, które należy wyrzucać 
w PSZOK-ach), a także odpadów 
budowlanych i rozbiórkowych 
oraz zielonych będzie nie więcej, 
niż jedna czwarta objętości całe-
go kubła czy kontenera. 

(mb)

Właściciel nieruchomości 
zostanie poinformowany  

o wynikach kontroli i pouczo-
ny w zakresie prawidłowej 

segregacji odpadów. Regula-
min przewiduje jednak 

również wszczęcie postępowa-
nia administracyjnego  

i nałożenie wyższej opłaty  
(58 zł miesięcznie). 
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10 września w ZGZM 

podpisano umowę z firmą, która
wybuduje Centralny PSZOK. 
Przedsiębiorstwo Robót In-
żynier y jnych Budownictwa  
sp. z o.o. z Olsztyna ma wykonać 
zadanie w formule „zaprojektuj  
i wybuduj”, kierując się ogólnymi 
założeniami.

– W pracach nad kon-
cepcją naszego Centralnego 
PSZOK-u konsultowaliśmy się 
z partnerami z regionu Dram-
men w Norwegii – przypomniał 
przewodniczący ZGZM Emilian 
Stańczyszyn. – Podzielili się  
z nami własnymi doświadcze-
niami, dotyczącymi budowy  
i prowadzenia takich Punktów. 
Powiedzieli, jakie pomysły się  
u nich nie sprawdziły, podpo-
wiedzieli, co winniśmy robić, 
aby uniknąć ich błędów, żeby 

nasze rozwiązania były lepsze. 
Szef Związku twierdzi, że Cen-
tralny PSZOK w Polkowicach (re-
jon Trzebcz) będzie wzorem dla 
innych. Przemawia za tym roz-
mach inwestycji. Najważniejszym 
miejscem na 13 tys. m kw. utwar-
dzonej powierzchni będzie długa 
rampa dla wjeżdżających pojaz-
dów, z której będzie można wy-
rzucać odpady do podstawionych 
poniżej pojemników. W Cen-
tralnym PSZOK-u mieszkańcy 
będą mogli pozbyć się wszelkich 
odpadów ze swoich domostw.  
W budynku biurowym (jedno-
kondygnacyjnym, o powierzchni 
200 m kw.) znajdzie się m. in. 
sa la konferencyjna, bowiem 
w Centralnym PSZOK-u będą 
prowadzone także działania 
edukacyjne. 

– Nowością będzie „sa-

Wybrano wykonawcę Centralnego Punktu  
Selektywnego Zbierania Odpadów Komunalnych.

Ma być wzorcowy

Tak wygląda centrum recyklingu w Drammen.

lonka”, czyli pomieszczenie, 
do którego trafią przedmioty
niepotrzebne, ale nadające się do 
użycia. Jedni mieszkańcy będą 
mogli bezpłatnie je tu zostawić, 
a inni – bezpłatnie wziąć to, co 
im akurat potrzebne – dodał 
Emilian Stańczyszyn.

Cały teren zostanie oto-
czony drzewami (6892 m kw. zie-
leni), tak aby Punkt wyglądał es-
tetycznie, a jego funkcjonowanie 
wiązało się z jak najmniejszym 
utrudnieniem dla otoczenia.

Przypomnijmy, że na re-
alizację zadania ZGZM otrzymał 

dofinansowanie z Narodowego
Funduszu Ochrony Środowiska  
i Gospodarki Wodnej w wysoko-
ści ok. 4 mln zł. To 60 proc. war-
tości całej inwestycji. Z końcem 
listopada 2014 r. obiekt powinien 
być gotowy do użytku.

Mirosława Bożyńska
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Powiat Polkowicki

Tegoroczne dożynki po-
wiatu polkowickiego i Związku 
Gmin Zagłębia Miedziowego 
odbyły się w Smardzowie. Trady-
cyjnie najważniejszym ich punk-
tem była prezentacja wieńców. 
Największe uznanie w oczach 
jurorów, którymi tym razem byli 
dziennikarze, znalazł wieniec 
przygotowany przez Gaworzyce.

Tegoroczne dożynki były 
niezwykłe ze względu na fakt, że 
odbyły się w miejscowości, która 
nie należy do powiatu polkowic-
kiego. Należy ona za to do Związ-
ku Gmin Zagłębia Miedziowego, 
stąd decyzja o tym, by to właśnie 
w Smardzowie zorganizować 
święto planów.

– Jestem bardzo zado-
wolony, że dożynki odbywają się 
w Smardzowie. To na pewno jest 
ważne w kontekście integracji 
miejscowości tworzących ZGZM 
– mówił nam Marek Tramś, sta-
rosta polkowicki.

Dożynki tradycyjnie 
rozpoczęły się od uroczystej 
Mszy świętej, którą odprawił 

ksiądz biskup Tadeusz Lityński. 
Potem miała miejsce świecka 
część obchodów.

– Składam wyrazy sza-
cunku i uznania dla rolników 
za ich ciężką i trudną pracę. 
Serdecznie wam dziękuję, że choć 
ta ziemia ciężko was doświadcza, 
nie porzuciliście jej, uprawiacie 
ją. Szanujmy chleb i tych, dzięki 
którym ten chleb mamy – mówił 
starosta polkowicki.

– Z roku na rok zmienia 
się krajobraz naszych wsi. Dlatego, 
że są coraz piękniejsze, z nowymi 
drogami, kanalizacją, nowymi 
szkołami czy ośrodkami kultury. 
Również dlatego, że przybywa 
w nich nowych mieszkańców 
– najczęściej z okolicznych miast. 
Chleb jednak wszyscy, jak przed 
stu laty, jemy z mąki wytworzo-
nej z naszych zbóż. Cieszymy się  
z dobrodziejstw nowoczesności, 
pamiętając, że gdyby nie rolnicy 
nie byłoby przemysłu spożywcze-
go, obuwniczego, a nawet włó-
kienniczego. Dlatego dziękujemy 
rolnikom za ich pracę, a rolnicy 

dziękują Bogu i naturze za plony 
– podkreślał w rozmowie z nami 
Emilian Stańczyszyn, przewod-
niczący Związku Gmin Zagłębia 
Miedziowego. 

Starosta wraz wójtem 
gminy Jerzmanowa Lesławem 
Golbą odebrali symboliczne 
bochny z rąk starostów dożynek 
– Urszuli Nester i Eugeniusza 
Durała, a następnie pokroili je 
na drobne kawałki i dzieli się  
z uczestnikami dożynek. 

Głównym punktem ob-
chodów tegorocznego święta plo-
nów była prezentacja wieńców,  
a także ich tradycyjne obśpiewy-
wanie. Wieńce oceniali pracujący 
w regionie dziennikarze, którym 
trudno było dojść do porozumie-
nia i wskazać zwycięzców. Osta-
tecznie po burzliwych obradach 
okazało się, że największe uzna-
nie w ich oczach zyskał wieniec 
przygotowany przez Gaworzyce.

Konrad Kaptur

Dożynki powiatowe rokrocznie są wydarzeniem niezwykłym 
udowadniającym, że tradycja w naszym powiecie, pomimo in-
tensywnego rozwoju, coraz większej roli technologii i nachal-
nej globalizacji, ma się naprawdę dobrze. Nie inaczej było i 
tym razem.

Dożynkowa tradycja 
ma się bardzo dobrze

Przekazanie dożynkowego chleba to najważniejszy moment dożynek.
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Polkowickie przedsiębiorstwo Sitech Sp. z o.o.  
uzyskało tytuł National Champion w konkursie Europe-
an Business Awards 2013/14 i znalazło się tym samym  
w gronie najbardziej innowacyjnych europejskich przed-
siębiorstw.

Sitech z bardzo 
ważną nagrodą

W nowym budynku starostwa powiatowego można 
obecnie oglądać wystawę prac autorstwa Anny Plomer, 
architekta, który stworzył projekt tego obiektu.

Nie tylko architekt,  
ale i artystka

W  kole jny m  e t a pi e 
konkursu firmy będą musia-
ły przedstawić jury specjalnie 
przygotowaną wideoprezentację. 
Uczestnicy będą walczyć nie tyl-
ko o głosy jurorów, lecz również 
internautów, którzy na swoich 
faworytów zagłosują online. 
Przedsiębiorstwa, które zdo-
będą największą liczbę głosów, 
otrzymają tytuły National Public 
Champion, a następnie staną do 
walki o miano European Public 
Champion. Głosowanie rozpocz-
nie się w już grudniu tego roku. 

Sitech Sp. z o.o. będzie walczyć  
o tytuł wraz z 24 firmami z Polski
i 740 z całej Europy. Zwycięzców 
w poszczególnych kategoriach 
poznamy w kwietniu 2014 roku. 
European Business Awards jest 
największym w Europie konkur-
sem promującym dynamicznie 
rozwijające się firmy z naszego
kontynentu. Jury nagradzają 
podmioty, które wyróżniają się 
innowacyjnością i najlepszymi 
praktykami w biznesie.

(kor)

Anna Plomer jest nie 
tylko architektem, ale także 
artystką. Dotychczas namalo-
wała ponad 100 obrazów, a także 
wykonała blisko 50 kompozy-
cji przestrzennych oraz rzeźb. 
Były one eksponowane głównie  
w Niemczech. Zaprojektowany 
przez nią budynek starostwa 
powiatowego w Polkowicach, 
poza tym, że zastosowano w nim 
wiele nowoczesnych, energoosz-
czędnych rozwiązań, stwarza 
możliwość eksponowania prac 
artystycznych. Władze powiatu 
zaproponowały pani Annie, by 
zaprezentowała swoje obrazy.  

Od niedawna odwiedzający sta-
rostwo mogą je podziwiać. 

Na parterze w Wydziale 
Komunikacji zobaczymy obra-
zy z serii „Niebieski Świat”, na  
I poziomie w Wydziale Inwestycji  
i Rozwoju oraz w Wydziale Promo-
cji Powiatu – obrazy z serii „Szary 
Świat”. Natomiast serię „N-ty 
Wymiar” można zobaczyć na II 
poziomie  w Wydziale Geodezji,  
Katastru i Gospodarki Nierucho-
mościami oraz w Sekretariacie 
Starosty. Wystawa przewidziana 
jest do końca roku. Serdecznie 
zapraszamy do Starostwa. 

(kor)
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Lesław Golba, wójt Jerzmanowej, był bardzo zadowolony,  
że dożynki odbyły się w Smardzowie.

Dożynkowe stroje robiły duże wrażenie.

Wśród dzielących się chlebem nie zabrakło Emiliana Stańczyszyna,  
przewodniczącego Związku Gmin Zagłębia Miedziowego. 

Obtańcowywanie wieńców – na ten element  
jurorzy zwracali dużą uwagę.

Niektóre stylizacje były bardzo efektowne.
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Alfabetyczny spis 
odpadów – odc. 2

C
celofan > odpady plastikowe > pojemnik żółty lub Centralny PSZOK 
ceramika > odpady zmieszane,
cerata > odpady zmieszane,
chemikalia > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK
chemikalia fotograficzne > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK
chusteczki higieniczne > odpady zmieszane,
chusteczki nawilżane > odpady zmieszane,
chwasty > odpady biodegradowalne zielone > kompostownik lub Centralny 

PSZOK,
czasopisma ilustrowane (bez okładki plastikowej) > odpady papierowe > 

pojemnik niebieski lub Centralny PSZOK, 
części samochodowe z metalu (bez smarów) > odpady wielkogabarytowe 

> wystawki lub Centralny PSZOK,
czujnik dymu > EE, odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK

D
deskorolka > odpady niebezpieczne > wystawki lub Centralny PSZOK,
dezodorant > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK, 
detergenty > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK, 
deski drewniane > odpady rozbiórkowe lub budowlane > Centralny 

PSZOK,
długopisy > odpady zmieszane,
doniczka gliniana > odpady zmieszane,
doniczka z tworzywa sztucznego > odpady plastikowe (jeśli są oznaczone 

odpowiednim symbolem) > pojemnik żółty,
drewno > odpady budowlane lub rozbiórkowe > Centralny PSZOK,
drukarka > EE, odpady niebezpieczne > punkty sprzedaży lub Centralny PSZOK
drut (drobny złom) > odpad metalowy > pojemnik żółty lub Centralny PSZOK,
drut kolczasty > odpad budowlany lub rozbiórkowy > Centralny PSZOK, 
drzwi > odpad budowlany lub rozbiórkowy > sezonowa zbiórka lub Cen-

tralny PSZOK,
dywan > odpady wielkogabarytowe > wystawka lub Centralny PSZOK,

E
elektryczne i elektroniczne zabawki > EE, odpady niebezpieczne > Cen-

tralny PSZOK,
elektryczny podgrzewacz wody > EE, odpady niebezpieczne > punkt sprze-

daży lub Centralny PSZOK,
elektryczne przyrządy medyczne > EE, odpady niebezpieczne > Centralny 

PSZOK,
elektryczna szczoteczka do zębów > EE, odpady niebezpieczne > Centralny 

PSZOK,
eternit > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK,

Pod patronatem ZGZM.

Kapele i orkiestry

Kapela „Michały”.

Kapela „Mała Dywidenka”.

Rozstrzygnięcie konkursu  
„Znam nasz system GO”
9 września 2013 r. w siedzibie Biura ZGZM odbyło się  
losowanie nagród wśród uczestników naszego konkursu. 

Odpowiedzi – pocztą mailową i tradycyjną – nadeszło na adres Związku łącznie 96, jednak 
komisja konkursowa aż 65 z nich musiała odrzucić. W pierwszym etapie weryfikacji o odrzuceniu
odpowiedzi zadecydowały względy formalne: odpowiedzi dublujące się (od tego samego nadawcy) lub 
nie opatrzone imieniem, nazwiskiem i adresem nadawcy (jak tego wymagał Regulamin konkursu). 
W drugim etapie komisja konkursowa oceniała prawidłowość nadesłanych odpowiedzi. Aż 33 były 
błędne lub niepełne.

Ostatecznie prawo do udziału w losowaniu nagród przyznano autorom 31 prawidłowych 
odpowiedzi.

Oto „szczęśliwcy”, dla których Fortuna okazała się łaskawa:
32-calowy telewizor plazmowy trafi do rąk Oli Wojno z Jerzmanowej, tablet – do Pana Stani-

sława Torchały z Polkowic, zaś dwa cyfrowe aparaty fotograficzne do Pani Anny Bober z Przemkowa 
oraz Pana Tomasza Kułagi z Przemkowa.

Zwycięzcom gratulujemy wygranej, a wszystkim Uczestnikom serdecznie dziękujemy za 
udział w konkursie!

Mirosława Bożyńska
Prawidłowe odpowiedzi: 
1. Jakie frakcje odpadów można wyrzucać do pojemników w Osiedlowych PSZOK-ach na terenie ZGZM? 

Papier, szkło, plastik, metal, opakowania wielomateriałowe. 
2. Czy zardzewiały widelec można wyrzucić do tego samego pojemnika, co karton po mleku? Tak.
3. Do którego pojemnika na odpady powinien trafić stłuczony talerz? Do pojemnika na odpady zmie-

szane.

W Radwanicach odbył 
się IV Przegląd Zespołów Ludo-
wych, Orkiestr Dętych i Kapel  
z terenu Związku Gmin Zagłębia 
Miedziowego. W tegorocznej 
edycji mimo niesprzyjającej 
pogody wzięło udział 16 grup. 
Na scenie pojawili się kolejno: 
Zespół Folklorystyczny „Echo”, 
Orkiestra Dęta OSP Chocia-
nów, Zespół Folklorystyczny 
„Swojacy”, Żyta Band, Zespół 
Górali Czadeckich „Dawiden-
ka”, kapela „Mała Dawidenka”, 
Łemkowski Zespół Pieśni i Tańca 
„Łastiwoczka”, Przemkowska 
Orkiestra Dęta, Orkiestra Dęta 
Kwielice, Szczypior Band, Zespół 
Folklorystyczny „Pęcławianki”, 
kapela „Michały”, Zespół Pie-
śni i Tańca „Jaczowiacy” oraz 
Zespoły Ludowe „Sobinianie”  
i „Podolanki”. W podziękowaniu 
za udział w przeglądzie każdy  
z zespołów otrzymał na pamiątkę 
statuetkę słonia, symbol gospo-
darza imprezy.

oznacza, ze opakowanie nadaje się do recyklingu,

opakowanie do ponownego wykorzystania.

opakowanie biodegradowalne, które w czasie komposto-
wania nie uwalnia żadnych szkodliwych substancji.

znak aluminium; oznacza, że produkt lub jego opa-
kowanie wykonane jest z aluminium i nadaje się do 
recyklingu.

Hasła w naszym śmieciowym skorowidzu zawierają kolejno: 
nazwę przedmiotu, rodzaj odpadu, do którego jest zaliczany oraz po-
jemnik lub miejsce, gdzie można się takiego odpadu pozbyć zgodnie  
z prawem, obowiązującym na terenie ZGZM. W niektórych objaśnie-
niach haseł jest mowa o symbolach, którymi mogą być oznaczone 
opakowania. Chodzi o następujące znaki:
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Krótki bilans polsko-niemieckiej przyjaźni.

Jerzmanowa – 
Rietz-Neuendorf

Gmina Jerzmanowa jako 
jedyna w powiecie głogowskim 
– poza miastem Głogów – po-
siada zagranicznego partnera 
samorządowego. Na podpisaniu 
deklaracji się nie skończyło: obie 
strony od lat z zaangażowaniem 
rozwijają obszary wspólnej dzia-
łalności.

Najwcześniej  d ia log 
podjęły straże pożarne, które 
też do dziś najefektywniej po-
dejmują współpracę. Polega ona 
głównie na udziale w zawodach 
pożarniczo-sportowych, orga-
nizacji obozów dla młodzieży, 
uczestnictwie w jubileuszach  
i okolicznościowych imprezach.

Konta kt y naw iąza ł y 
również placówki oświatowe  
w obu gminach. Przypomnijmy, 
że inicjatorem tej współpracy 

był w 2003 r. ówczesny dyrektor 
Szkoły Podstawowej w  Jerzma-
nowej, obecny wójt gminy, Lesław 
Golba. Zarówno dla szkoły pol-
skiej, jak i tej z niemieckiego Go-
rzich było to nowe doświadczenie 
edukacyjne i społeczne. Ucznio-
wie wyjeżdżali na kilkudniowe 
pobyty do rodzin, nawiązywali 
przyjaźnie, obcowali z „żywym” 
obcym językiem.

Niemniej ważną – i do-
brze przyjętą – formą partner-
stwa są również działania, pod-
jęte przez inne grupy społeczne,  
w tym seniorów. Efektem tej 
współpracy jest udział dele-
gacji obu gmin w lokalnych 
spotkaniach, uroczystościach 
jubileuszowych, imprezach kul-
turalnych.

(red)

Burmistrz gminy Rietz–Neuendorf Olaf Klempert i wójt gminy 
Jerzmanowa Lesław Golba niewątpliwie są motorem współpra-

cy obu samorządów. Z zaangażowaniem dbają o rozwijanie 
kontaktów, rozmawiają o swoich doświadczeniach, przedsta-

wiają siebie nie tylko jako partnerzy, ale i przyjaciele.

Dydaktyczna baza

Podczas turnusu w górskich kurortach uczniowie będą korzystać z basenów, inhalacji, grot 
solnych. Część czasu poświęcą także na naukę i wycieczki turystyczno-krajoznawcze. 

Pierwszy projekt doty-
czył organizacji „zielonej szkoły” 
dla uczniów Szkoły Podstawowej 
w Jaczowie. 68 uczniów klas IV- 
VI weźmie udział w 21-dniowych 
turnusach w Szklarskiej Porębie 
i Świeradowie Zdroju. Fundacja 
Polska Miedź przeznaczyła na ten 
cel 135 tys. zł.

– Pomoc Fundacji jest 
bardzo cenna, ponieważ daje 
możliwość wyjazdu wszystkim 
uczniom poszczególnych klas. 
Wielu rodziców nie stać byłoby 
na zapewnienie wypoczynku  
w górskich kurortach, obejmują-
cym tak długi pobyt – powiedział 
wójt Lesław Golba. – Przychyl-
ność Fundacji dała nam także 
możliwość lepszej organizacji 
pracy szkoły, w której realizo-
wana jest inwestycja budowy 
sali gimnastycznej wraz z częścią 
dydaktyczną.

Uczestników pierwszego 
turnusu już odprawiono. Dodaj-
my, że organizację wyjazdów 
wzięła na siebie należąca do 
miedziowego koncernu spółka 
Interferie. Uczniowie zostaną 

zakwaterowani w Hotelach „Bor-
nit” i „Malachit”.

 Z akceptacją zarządu 
Fundacji spotkał się także drugi 
wniosek, złożony przez wójta,  
a dotyczący wyposażenia placó-
wek oświatowych Gminy Jerz-
manowa „filarem efektywnej
i wydatnej pracy dydaktyczno 
– wychowawczej”. Projekt będzie 
realizowany we wszystkich jed-
nostkach oświatowych.

– Pow ięk szając y się  
z roku na rok katalog zadań 
oświatowych i obligatoryjnych 
wydatków oświatowych powo-
duje, że obszar wyposażenia 
placówek w pomoce dydaktyczne 
pozostaje obszarem wysoce nie-
zaspokojonym. Uzyskana pomoc 
pozwoli na doposażenie istnie-
jącej bazy w nowoczesny sprzęt 
komputerowy, ergonomiczne 
meble, atrakcyjne pomoce dy-
daktyczne, co jest właściwie pod-
stawą dla dalszej pracy. Będzie to 
trwały i zasobniejszy „zastrzyk”  
dla naszych jednostek – stwier-
dził szef gminy.

Całkowity koszt projektu 
to 132 tys. 872 zł. Fundacja na ten 
cel przeznaczyła 110 tys.500 zł.

Dzięki wsparciu finanso-
wemu Fundacji powstanie także 
nowoczesna pracownia przy-
rodnicza w Szkole Podstawowej 
w Jerzmanowej. Znaczna część 
darowizny zostanie przeznaczo-
na na wyposażenie „od podstaw” 
pomieszczeń dydaktycznych  
w Szkole Podstawowej w Jaczowie, 
a stanowiska komputerowe zasilą 
istniejącą pracownię kompute-
rową w Publicznym Gimnazjum  
w Jerzmanowej. W ramach pro-
jektu przewiduje się także do-
posażenie sali w Przedszkolu 
Gminnym w Jerzmanowej, dzięki 
czemu będzie można prowadzić 
zajęcia dla dodatkowej grupy 
dzieci.

Procedury, które dopro-
wadzą do realizacji tego oświa-
towego projektu już ruszyły. 
Efekty będzie można zobaczyć 
pod koniec roku.

(Oprac. mb)

Dzieci wracają 
na basen

W nowym roku szkol-
nym uczniowie ze szkół pod-
stawowych będą mogli konty-
nuować naukę pływania. Sfi-
nansowane przez gminę zajęcia 
potrwają do grudnia.

Przypomnijmy, że za-
jęcia na basenie ruszyły w mar-
cu br. Z wyjazdowych lekcji, 
odbywających się sześć razy  
w tygodniu na pływalni „Chro-
bry” Głogowie, korzysta każ-
dorazowo grupa 15 uczniów 
z każdej placówki w gminie. 
Poznają zasady bezpiecznego 
zachowania się w wodzie, uczą 
się różnych stylów pływackich, 
podczas zabaw i gier nie tylko 
oswajają się z wodą, ale i korygują 

wady postawy. A tych niestety 
jest coraz więcej, co pokazują fi-
nansowane przez gminę badania. 
W organizacji zajęć na basenie 
gminie pomagają wyznaczeni 
przez szkołę koordynatorzy, zaś 
doskonaleniem umiejętności 
pływackich zajmują się instruk-
torzy Akademii Pływania.

Ponad 130-godzinny 
projekt zakończy się 6 grudnia 
br. podczas Turnieju Mikołaj-
kowego.

(red)

Dwa projekty gminy zyskały 
aprobatę Fundacji Polska Miedź. 
Skorzystają na tym uczniowie.
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Uroczyście, konkursowo i rozrywkowo na dożynkach w Grębocicach.

Podziękowali za zbiory 

W Grębocicach uroczyście zainaugurowano  
nowy rok szkolny na Dolnym Śląsku.

Pierwszy dzwonek  
w grębocickim gimnazjum

W Obiszowie zakoń-
czyły się Mistrzostwa Polski w 
Maratonie MTB. Były to dwa dni 
pełne kolarskich emocji, podczas 
których poznaliśmy najlepszych 
zawodników maratonów. Wśród 
panów triumfował Piotr Brzózka, 
za którym zameldował się jego 
starszy brat Adrian. W gronie 
pań najszybsza była Katarzyna 
Solus-Miśkowicz.

Uczestnicy maratonu 
wielce sobie chwalili ściganie w 
Obiszowie. Dobrze zaplanowana, 
urozmaicona trasa wymagała od 
zawodników niemałych umiejęt-
ności i sporego wysiłku. 

– Startowałem tu trzy 
lata temu, ale od tego czasu trasa 

się zmieniła. Jest więcej podjaz-
dów, z czego jestem bardzo za-
dowolony – powiedział na mecie 
zwycięzca dystansu mini. 

– Trasa w Obiszowie 
jest super, bardzo zróżnicowana. 
Wydaje mi się, że organizatorzy 
wycisnęli z tych terenów wszyst-
ko, co najlepsze – mówiła z kolei 
Katarzyna Solus-Miśkowicz.

Impreza w Obiszowie to 
doskonała okazja do uprawiania 
sportu na łonie przyrody, nie 
tylko dla zawodowców. Na trasie 
można było spotkać także vipów i 
byłych kolarzy, którzy próbowali 
swoich sił. Znaleźli się wśród nich 
m.in. prezes Polskiego Związ-
ku Kolarstwa Wacław Skarul, 

prezes Dolnośląskiego Związku 
Kolarstwa Bogdan Rzepka i wi-
ceprezes klubu CCC Polkowice 
Paweł Czopek. 

Maratonowi towarzy-
szyły także inne atrakcje. Jedną 
z głównych był piknik archeolo-
giczny. Dzięki niemu mogliśmy 
poznać życie naszych przodków, 
postrzelać z łuku czy rzucać dzidą 
do okręgu. 

Rywalizacja zakończona, 
medale rozdane, a my przypomi-
nany, że Bike Park oznakowany 
jest cały rok, a więc wszystkich 
chętnych zapraszamy na rower 
do Obiszowa! 

Grzegorz Tomicki

Szesnaście wieńców, 
bochny chleba i płody ziemi 
zostały złożone w darze podczas 
gminnych dożynek w Gręboci-
cach. Uroczystości dożynkowe 
rozpoczęły się dziękczynną mszą 
świętą, odprawioną w kościele 
parafialnym pw. św. Marcina 
z Tours. Eucharystii przewodni-
czył ksiądz Wojciech Ratajewski, 
proboszcz parafii. Po nabożeń-
stwie ruszył korowód wieńco-
wych delegacji z wójtem gminy 
Romanem Jabłońskim na czele. 
Dalsza część świętowania miała 
miejsce w grębocickim parku, 
gdzie dyrektor GOKiB Barba-
ra Tasarz powitała wszystkich 
zebranych gości. Dożynkowe 
bochny chleba na ręce wójta gmi-
ny złożyli tegoroczni starostowie 
– Iwona Gil z Proszyc i Witold 
Ziółek z Szymocina. Chleby 

dożynkowe złożyli również re-
prezentanci poszczególnych wsi. 
Złożony w darze chleb został 
tradycyjnie podzielony pomię-
dzy przybyłych na uroczystość 
mieszkańców gminy. 

Wójt Roman Jabłoński  
w swoim przemówieniu skiero-
wał szczególne słowa do rolni-
ków, podziękował im za wszelkie 
starania i trud włożony w pracę 
na roli. Swoje uznanie dla rolni-
ków wyrazili również posłanka 
na Sejm RP Ewa Drozd i wice-
starosta powiatu polkowickiego 
Kamil Ciupak. Swoją obecność 
zaznaczyli również pozostali 
przedstawiciele władz samorzą-
dowych oraz księża z pobliskich 
parafii.

Nieodłączną częścią do-
żynek są występy artystyczne, 
których i tym razem nie zabrakło. 

Obiszów po raz kolejny gościł miłośników kolarstwa terenowego z całej Polski.

Mistrzostwa Polski w Maratonie MTB 

Trasę wyścigu zaplanowano tak, aby była ona  
tyleż widowiskowa, co wymagająca pod względem sportowym.

Na scenie zaprezentowały się 
zespoły działające przy GOKiB: 
Polne Maki, Jarzębina, Chór Se-
niora „Złota Jesień”, Przyjaciele 
Pogodnej Piosenki oraz Szczy-
pior Band. Mogliśmy również 
obejrzeć pokaz mażoretkowego 
tańca, a także występy taneczne 
dzieci i młodzieży.

Uroczystości towarzy-
szyły trzy konkursy. Pierwszy  
z nich „Masz babo placek” miał 
wyłonić najlepszy wypiek. Jury 
najbardziej zasmakowało w dzie-
le Grażyny Grabowskiej, która 
wywalczyła pierwsze miejsce. 
Z kolei konkurs „Dożynkowa 
Gospodyni”, którego uczestnicy 
mieli wykonać postać gospodyni 
ze zbóż i kłosów, wygrała Elżbie-
ta Szczepańska.

Najważniejszy konkurs 
miał wyłonić najładniejszy wie-
niec dożynkowy. W tym roku 
został nim ten wypleciony przez 
mieszkańców Grębocic. Drugie 
miejsce przypadło Kwielicom,  
a trzecie wywalczyli gospodarze 
z Retkowa. Zwycięski wieniec 
reprezentował gminę podczas 
dożynek powiatowych, gdzie 
zajął II miejsce. 

Atrakcją wieczoru, na 
którą czekali wszyscy mieszkań-
cy gminy, był koncert zespołu 
Boys, legendy muzyki disco polo. 
To duże wydarzenie, jakie miało 
miejsce w Grębocicach, zgroma-
dziło również wielu ludzi spoza 
terenu gminy. Zespół bawił nas 
do godziny 21.

Zwieńczeniem dożynek 
była wspólna zabawa, która trwa-
ła do północy. 

(gt)

W szkołach na terenie 
gminy Grębocice, tak jak w całej 
Polsce, zabrzmiał już pierwszy 
dzwonek. Uroczyste rozpoczę-
cie roku szkolnego 2013/2014 
zapoczątkowało kolejne 10 mie-
sięcy wytężonej pracy uczniów i 
nauczycieli. W tym roku było to 
jednak wydarzenie wyjątkowe. 
W Grębocicach miała miejsce 
Dolnośląska Inauguracja Roku 
Szkolnego. Poprzedziła ją uro-
czysta msza święta pod przewod-
nictwem księdza biskupa pomoc-
niczego Tadeusza Lityńskiego. 

To wielkie wydarzenie 
zgromadziło w auli grębocickie-
go gimnazjum wiele osobistości. 
Obok wójta gminy Grębocice 
Romana Jabłońskiego zasiedli 
wojewoda dolnośląski Aleksan-
der Marek Skorupa, posłanka 
na Sejm RP Ewa Drozd, senator 
Dorota Czudowska, dolnośląska 
kurator oświaty Beata Pawłowicz, 
biskup pomocniczy Tadeusz Li-
tyński, starosta polkowicki Ma-
rek Tramś i wielu innych gości. 

Jak podkreślił wojewoda dolno-
śląski, gimnazjum w Grębocicach 
w pełni zasłużyło na to, by stać się 
miejscem Dolnośląskiej Inaugu-
racji Roku Szkolnego. 

– Nie mieliśmy wątpli-
wości, że ten obiekt jest szczegól-
nie predestynowany do godnego 
rozpoczęcia roku szkolnego dla 
całego województwa – zapewniał 
wojewoda. – Gminy Zagłębia 
Miedziowego radzą sobie bardzo 
dobrze, a Grębocice szczególnie. 
Czuje się tutaj ducha współpracy 
między rodzicami, nauczycie-
lami i wybranymi przez was 
władzami. Taka współpraca za-
pewni waszym dzieciom lepszą 
przyszłość. 

Uroczystą Inaugurację 
uświetniły występy wokalne 
chóru Vox Juvenium.

Wszystk im uczniom  
i nauczycielom życzymy wielu 
sukcesów i entuzjazmu w dążeniu 
do zdobywania kolejnych szczebli 
edukacji. 

(red)

Wójt gminy Roman Jabłoński przyjmuje dożynkowy chleb  
– symbol włożonej pracy, nadziei i miłości do ziemi.
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Burmistrz: Dzięki konsolidacji zadłużenia uwolnimy pieniądze na dopłaty.
Radni: Restrukturyzacja jest potrzebna, ale się na nią nie zgadzamy.

Lepiej poczekać  
na referendum?

Naprawianie przez zrolowanie.

Wyjaśniał dziennikarzom
Konferencja prasowa to 

w Przemkowie rzadkie wydarze-
nie. Szef gminy poczuł się jednak 
w obowiązku przedstawić opinii 
publicznej przygotowany przez 
siebie plan naprawczy samorzą-
dowych finansów. Kluczem do
tego procesu ma być restruk-
turyzacja (czyli przebudowa) 
zadłużenia gminy.

– Proponuję ją radzie od 
marca tego roku, ostatni raz –  
w czerwcu, ale uchwała nie zo-
stała przyjęta. I tylko dlatego od-
setki przez minione trzy miesiące 
wyniosły 379 tysięcy złotych 
– poinformował burmistrz.

Wysoka kwota odsetek 
wynika oczywiście z wysokości 
i oprocentowania pobranych 
kredytów. Od 2009 r. gmina za-
ciągnęła w sumie pięć kredytów 
i jedną pożyczkę na łączną kwotę 
ponad 17 mln 600 tys. zł. W takiej 
sytuacji najczęstszym narzę-
dziem i ratunkiem od wysokich 
odsetek jest połączenie kredytów 
(konsolidacja) w jeden. Według 
planu szefa gminy restrukturyza-
cji miałyby podlegać trzy kredyty 
długoterminowe – wszystkie 
zaciągnięte w przemkowskim 
Banku Spółdzielczym, na kwo-
tę ponad 12 mln zł. Burmistrz  
o opinię na temat tego planu 
zwrócił się do prof. Mariana Nogi 
z Wyższej Szkoły Bankowej we 
Wrocławiu.

– Oferta Banku Spół-
dzielczego w Przemkowie jest 
tańsza o około 5 mln złotych 
od kolejnej oferty – stwierdził 
ekspert. 

Dodajmy, że na ostatniej 
sesji (patrz tekst obok) radni 
krytycznie odnieśli się do opinii 
eksperta. Winą za stan finansów
gminy obarczają burmistrza. 
Stanisław Pępkowski – jakby  
w odpowiedzi na zarzuty – przy-
toczył z kolei inne dane:

– Gdy obejmowałem 
stanowisko, dochody gminy 
kształtowały się na poziomie  
16 mln zł, dziś sięgają one 30 mi-
lionów. Wówczas stać nas było na 
wydatki w wysokości ok. 2 mln 
rocznie, dziś wynoszą one od 5 do 
nawet 17 mln. W ciągu czterech 
lat na inwestycje przeznaczyliśmy 
blisko 50 mln, z czego 30 mln 
to ściągnięte środki pomocowe 
– powiedział. Na pytanie o zbli-
żające się referendum w sprawie 
odwołania burmistrza odparł: 
– Sukcesy, które wymieniłem, 
to owoc ciężkiej pracy mojej  
i moich współpracowników. Rad-
ni jednak najwidoczniej uważają, 
że zastąpi mnie jakiś wizjoner 
i wszystkie problemy rozwiążą 
się same. 

(oprac. mb)

– Ja też jestem mieszkańcem Przemkowa i chcę, żeby nasza 
gmina dalej się rozwijała – przekonywał burmistrz Pępkowski. 
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Zaciągnięcie d ługo-
terminowego kredytu na re-
strukturyzację zadłużenia gmi-
ny po raz kolejny znalazło się  
w porządku obrad przemkowskiej 
rady. Dyskusja trwała blisko pół-
torej godziny, ale niczego nowego 
nie przyniosła, bo w głosowaniu 
dziewięciu opozycyjnych wobec 
burmistrza rajców oddaliło pro-
jekt uchwały w tej sprawie. Mimo 
że z ich wypowiedzi wynikało,  
że dług gminy jest chyba większy 
niż 18 mln zł i że to oni sami 
kilka miesięcy temu sugerowali 
burmistrzowi, by przygotował 
program restrukturyzacyjny.  
Co złego było w propozycji Sta-
nisława Pępkowskiego?

– Jest zbyt wiele wątpliwości 
co do tego, czy restrukturyzacja za-
proponowana przez pana burmistrza 
przyniesie oszczędności dla gminy 
– stwierdził Janusz Matuszak. 

– Myślę, że stracił poczu-
cie cyfr – powiedziała w trakcie 
dyskusji radna Helena Krupska, 
nawołując, by burmistrz zrobił 
rzetelną ocenę budżetu. – Dowie-
dzieliśmy się, że Bank Spółdziel-
czy czeka na biznes plan, czyli 
realne dochody gminy. 

– Uchwała w sprawie re-
strukturyzacji daje mi możliwość 
podejmowania dalszych działań. 
Konsolidując zadłużenie, zmniej-
szymy odsetki i raty kredytowe 
o ok. 1 mln 300 tysięcy złotych – 
tłumaczył Stanisław Pępkowski. 
A na pytania radnych, na co chce 
wydać te pieniądze, odpowiadał: 
– Przede wszystkim na ZUS-y 
szkół, na podatek dochodowy 
w jednostkach budżetowych, na 
dopłaty do wody i ścieków oraz 
na dodatki mieszkaniowe.

Zdaniem wielu radnych 
zamiast kolejnego zobowiązania, 

Wśród odrzuconych zmian w budżecie znalazł się m.in. pro-
gram „eIncusion”. Pisaliśmy już o nim kilkakrotnie:  

Przemków znalazł się na liście beneficjentów tego rządowego 
programu – może dostać za darmo szerokopasmowy Internet 

dla mieszkańców oraz komputery i drukarki do szkół.  
Zamiast przyjąć dar (wart 1 mln 300 tys. zł) stosowną  

uchwałą, radni pytali, ile będzie kosztować  
ewentualna naprawa tego sprzętu, gdy się zepsuje.

burmistrz powinien zrobić to, co 
radni już mu dawno wskazywali 
(m.in. w uchylonej przez woje-
wodę uchwale) – złożyć wniosek  
o pożyczkę z budżetu państwa.

– Ale najpierw musiał-
bym wykazać, że gmina przy-
stąpiła do restrukturyzacji długu 
– tłumaczył mistrz. 

Czy Przemków miałaby 
szansę na taką pożyczkę? 

– Warunki reguluje ar-
tykuł 224 ustawy o finansach
publicznych oraz rozporządzenie 
Ministra Finansów z 23 grudnia 
2010 r. – powiedział nam Marek 
Pietraszewski z departamentu 
poręczeń i gwarancji w Minister-
stwie Finansów. – To, co twierdzi 
burmistrz, jest absolutną prawdą: 
jeżeli gmina chciałaby się ubiegać 
o pożyczkę, to musi przygotować 
i realizować program napraw-
czy. 

I n n ą  p o d p o w i e d ź 
znaleźliśmy w podręcznikach  
z finansów publicznych: „konso-
lidacja zadłużenia (tzw. rolowa-
nie) ma głównie na celu refinan-
sowanie długu i zastąpienie wy-
soko oprocentowanych kredytów 
i pożyczek nowym, zaciągniętym 
na atrakcyjnych warunkach”.  
Nie jest to więc pożyczanie kolej-
nych pieniędzy.

Nie mając zgody rad-
nych na restrukturyzację – a co 
za tym idzie: bez uzyskanych 
tą drogą pieniędzy – Stanisław 
Pępkowski chciał wycofać z ob-
rad projekt następnej uchwały: 
o zmianach w budżecie. Radni 
jednak przygotowali swoje pro-
pozycje zmian i wyłącznie te 
przyjęli.

Mirosława Bożyńska 
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Czym skorupka za młodu nasiąknie… 

Z „Inicjatywą”
Plany na nowy rok szkolny w przemkowskiej Dwójce.

Apele i rumieńce

Nowy rok szkolny w odnowionej szkole.

W Wysokiej

zajęcia, realizowane w ramach 
trzech projektów unijnych: „Uczę 
się i rozwijam”, „Z nami możesz 
więcej” i „Czym skorupka za 
młodu nasiąknie”. Autorem tych 
projektów jest Stowarzyszenie 
Wspierania Działań Społecznych 
„Inicjatywa”, a pieniądze – ok. 
150 tys. zł – pochodzą z Europej-
skiego Funduszu Społecznego.

(mb)

W Szkole Podstawowej 
nr 1 w Przemkowie naukę roz-
poczęło 234 uczniów, w tym 41 
pierwszoklasistów. Inauguracyj-
ne spotkanie uświetniły wystę-
py uczniów klas szóstych, któ-
rzy swoim młodszym kolegom 
przedstawili kilka rad, jak należy 
zachowywać się w szkole.

Najbliższe 10 miesię-
cy wychowankowie „Jedynki” 
będą spędzać nie tylko na obo-

wiązkowych lekcjach, ale rów-
nież na zajęciach dodatkowych, 
np. w kołach zainteresowań  
z poszczególnych przedmiotów.  
W ramach czwartej godziny wy-
chowania fizycznego odbędą się
zajęcia z piłki siatkowej, nożnej, 
koszykówki, baseballu i zajęcia 
sprawnościowo–zdrowotne. 

Jak przypomniała dyrek-
tor Ewa Skrypak, oferta eduka-
cyjna obejmuje także różnorodne 

Przygotowania do no-
wego roku szkolnego trwały w 
Publicznej Szkole Podstawowej 
im. St. W. Reymonta w Wysokiej 
jeszcze podczas wakacji. Wyre-
montowano w tym czasie kory-
tarze – założono nowe podłogi, 
wykonano drobne prace remon-

towe. Doposażono też salę zabaw 
dla dzieci sześcio- i pięcioletnich. 
Poprawa estetyki pomieszczeń 
będzie sprzyjała bezpieczeństwu 
przebywających tam uczniów.

Pierwszy dzień w szko-
le był, oczywiście, najbardziej 
emocjonujący dla uczniów klasy 

pierwszej. W obecności koleża-
nek, kolegów, nauczycieli i rodzi-
ców złożyli uroczyste ślubowanie 
i zostali pasowani na uczniów. 
Wśród pierwszoklasistów 13% 
to sześciolatki. Odważnie próg 
szkoły przekroczyły najmłod-
sze dzieci z grupy przedszkol-
nej. To one będą uczestniczyły  
w realizacji unijnego projektu 
pn. „Przedszkole Przyszłości”.  
W jego ramach oddział przed-
szkolny wzbogacił się o tablicę 
interaktywną, wizualizer, kom-
puter i innowacyjny program 
edukacji przedszkolnej. Przed-
szkolaki zostały zaopatrzone  
w niezbędne materiały dydak-
tyczne. W ten sposób szkoła 
odciążyła rodziców od części 
kosztów związanych z wyposa-
żeniem swoich pociech.

 Dla uczniów klas IV-
-VI przygotowano ofertę zajęć 
pozalekcyjnych, na których będą 
mogli rozwijać swoje zainte-
resowania lub „podciągać się”  
w zaległościach.

– Wszystkich czeka wy-
tężona praca, lecz nie zabraknie 
także ciekawych imprez, wycie-
czek, warsztatów i konkursów 
– zapewnia dyrekcja szkoły.

(oprac. mb)

Jeszcze przy „maminej” spódnicy, ale już  
pasowani na prawdziwych uczniów…

Akademię w Szkole Pod-
stawowej nr 2 w Przemkowie roz-
poczęło wprowadzenie sztandaru 
szkoły, podniesienie flagi pań-
stwowej na maszt i odśpiewaniem 
hymnu. Następnie głos zabrał 
dyrektor placówki Paweł Juchom, 
który przywitał przybyłych gości, 
pracowników oraz uczniów i ich 
rodziców. Życzył dzieciom sukce-
sów w nauce, przyjemnego oraz 
pożytecznego spędzania czasu 
w szkole pod czujnym okiem 
nauczycieli i wychowawców. 
Dyrektor przypomniał również 
o przestrzeganiu zasad bezpie-
czeństwa.

 Do własnych wspo-
mnień szkolnych nawiązała nato-
miast w swoim wystąpieniu Alicja 

Siódmak, przybyła w zastępstwie 
burmistrza Przemkowa.

 – W nowym roku szkol-
nym obok obowiązkowych zajęć 
dydaktyczno-wychowawczych  
przygotowaliśmy dla naszych 
uczniów szeroką ofertę zajęć po-
zalekcyjnych, które mają na celu: 
rozwijać ich zainteresowania  
i umiejętności, pomagać dzie-
ciom z trudnościami w nauce, 
a także zapewniać im bezpie-
czeństwo fizyczne i psychiczne
w szkole, i poza nią – czytamy 
w nadesłanej relacji. – Życzymy 
uczniom samych dobrych ocen, 
sukcesów w różnych dziedzinach, 
a rodzicom radości i zadowolenia 
z postępów swoich pociech.

(oprac. mb)

Zajęcie miejsca w szkolnych ławkach najbardziej przeżywali 
debiutujący w roli uczniów pierwszoklasiści.

Członkowie Stowarzyszenia Romów w Przemkowie  
jeszcze wspominają wakacyjny wyjazd.

Kolonia z rządowego programu
Już po raz trzeci grupa 

młodzieży romskiej z Przemko-
wa skorzystała z finansowanego
przez Ministerstwo Administra-
cji i Cyfryzacji projektu i wyje-
chała na kolonię integracyjną. 
W tym roku wypoczynek – pod 
hasłem „Cudze chwalicie, swego 
nie znacie”– zorganizowano  
w Lubrzy na Pojezierzu Lubuskim. 
Z relacji uczestników wynika, że 
czas spędzili miło, zwiedzając  
i podziwiając uroki tego regionu. 
W bogatym programie nie zabra-
kło również wieczornych ognisk, 

gier terenowych i kąpieli w jezio-
rze. Długie wędrówki, kilometry 
pokonanej trasy za dnia i w nocy 
dowodzą, że była to kolonia dla 
prawdziwych „twardzieli”, choć 
organizatorzy wymienili i inne 
zalety uczestników:

– Szczególnie należy 
wspomnieć o wspaniałej postawie 
małej Asi Becherowskiej, która 
nigdy słowem nie poskarżyła się 
na zmęczenie, zawsze uśmiech-
nięta, zwyciężczyni wszelakich 
konkursów, miła koleżanka dla 
wszystkich. Daniel Łoszczy-

ków, Dominik Wójtowicz, Piotr  
i Adrian Safin to prawdziwi dżen-
telmeni. Michał Szoma – nasz 
przystojny sportowiec, rycerz 
damskich serc. Angelika Kotlarz, 
Marysia Kuncik i Ewa Pytel to 
trzon „Kolonijnej Rady Nadzwy-
czajnej”. Rozmarzona Patrycja 
Niecewicz i Ania Tomczak to 
kolonijne artystki wędrowniczki, 
które w najmniejszym stworzeniu 
potrafiły doszukać się nieziem-
skiej urody.

(oprac. mb)
Pamiątkowe zdjęcie kolonistów pod pamiątką z czasów wojny.
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Na jednym z październikowych meczy piłkarzy ekstraklasy  
na murawę wyprowadzą Orliki i Żaki z Przemkowa.

Nowy sezon młodych piłkarzy

Orliki z turniejowym trofeum. Od lewej stoją: II trener Marek 
Skomoroko, Jakub Michalik, Konrat Tratwal, Szymon Wilk, 

Jakub Panicz, Annis Dami, Konrad Balabuch, Maciej Skraba, 
II trener Mariusz Piasny. W pierwszym rzędzie (od lwej): 

Maksymilian Dumna, Kacper Ptak i Jakub Kleszczewnik.

Będzie to pierwsze tego 
ty pu w ydarzenie w histori i 
przemkowskiego klubu.

– Są w szoku, jeszcze 
nie wierzą – skomentował żar-
tem reakcję swoich podopiecz-
nych trener Mariusz Piasny. 
To między innymi dzięki jego 
staraniom 19 październi ka  
w Lubinie, w świetle ref lekto-
rów i f leszy, chłopaki z Prze-
m kowa w prowad z ą na sta-
dion 22 zawodników Zagłębia  
i Widzewa Łódź.

Z piłkarzami Zagłębia 
– ale młodszymi, 12- i 13-lat-
kami – Orliki już się spotkały. 
Ostatnio – podczas I Turnieju 

Wakacyjnego Orlików o Puchar 
Starosty Polkowickiego, który 
odbył się w Przemkowie pod 
koniec sierpnia. Rywalizację 
na boisku  w ygrali lubinia-
nie, przed Chrobrym Głogów  
(II miejsce), Arkon Przemków 
(III m.) i Amico Lubin (IV m.). 
Maksymilian Duma (Arkon) 
odebrał wówczas ufundowaną 
przez burmistrza nagrodę dla 
najlepszego bramkarza, zaś 
Gracjan Garbaczewski (Za-
głębie L.) został królem strzel-
ców.

Jesienią zespół, który 
jest liderem „okręgówki”, ro-
zegra zresztą cztery piłkarskie 

turnieje. Dzięki hojności Fun-
dacji Polska Miedź teraz na 
murawę młodzi adepci futbolu 
będą prezentować się w jed-
nolitych firmowych strojach. 
Darowizna w wysokości 4000 
zł pozwoliła kupić markowe 
sportowe komplety i getry dla 
zespołu Orlików i młodszych 
od nich Żaków (10-11-latko-
wie).

Mirosława Bożyńska
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Świetlica w Krępie zmienia wygląd.

Pod nowym dachem

Ruszył remont ośrodka kultury.

Zmiany na czas robót

Pierwszy etap remontu 
budynku świetlicy w Krępie za-
kończył się. Prace obejmowały 
remont wewnątrz obiektu oraz 
w sali klubowej. W ramach robót 
budowlanych położono nowe 
tynki, podłogi i dach, a także 
instalację elektryczną. Inwesty-
cję – której całkowita wartość 
wyniosła ponad 187 tys. zł – fi-
nansowo mają wesprzeć fundu-
sze unijne w ramach Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich na 
lata 2007-2013. Gmina spodziewa 
się dofinansowania w wysokości
ponad 122 tys. zł, czyli w 75%, co 

stanowi 75% wydatków kwalifi-
kowanych (netto) projektu. 

Drugi etap remontu ma 
objąć prace termomodernizacyj-
ne i zostanie przeprowadzony do 
końca tego roku.

Przebudowa świetlicy 
wiejskiej na pewno przyczyni 
się do podniesienia standardu 
świadczonych  usług kultural-
nych, wzrostu aktywności, in-
tegracji i rozwoju mieszkańców 
oraz poprawie stanu obiektów 
użyteczności publicznej.

(red)

W związku z rozpoczętą 
termomodernizacją Przemkow-
skiego Ośrodka Kultury jego 
siedziba została przeniesiona do 
budynku przy ulicy Długiej 4 
(Przychodnia Cor-Med.). Biura 
POK znajdują się na parterze, 
w miejscu, w którym dawniej 
stacjonowało Pogotowie Ratun-
kowe.

Z e s p o ł y  „ C y k a d y ”  
i „Mozaika” w czasie remon-
tu będą odbywać swoje próby  
w Szkole Podstawowej nr 1 przy 
ul. Kościuszki 6b, a próby Prze-
mkowskiej Orkiestry Dętej będą 
odbywać się w budynku Spół-
dzielni Mieszkaniowej „Prze-
mko” na osiedlu „Huta”.

Kontakt telefoniczny z 
POK-iem do końca października 
będzie możliwy tylko na numer 
telefonu komórkowego (+48 513 
048 939), później również pod 
numerem stacjonarnym 76 831 
94 93. Osobisty kontakt możliwy 

jest od poniedziałku do piątku  
w godzinach od 8.00 do 16.00. 

Remont ośrodka odby-
wa się w ramach realizowanego 
przez Gminę Przemków projektu 
pn. „Termomodernizacja budyn-
ków użyteczności publicznej”. 
Umowę z wykonawcą podpisano 
na początku września br. Prace 
obejmą dach, stolarkę okienną  
i drzwiową, ściany i posadzki 
oraz remont instalacji odgromo-
wej i montaż instalacji solarnej. 
Koszt robót to ok. 910 tys. zł. In-
westycja w 85% będzie dofinan-
sowana ze środków UE w ramach 
podpisanej w 2010 r. umowy. Po-
nadto za pieniądze własne gminy 
zostanie wymieniona kanalizacja 
sanitarna, elektryczna, instalacja 
ciepłej wody, a na zewnątrz będą 
przeprowadzone roboty bru-
karskie. Zakończenie remontu 
POK-u przewidziano na koniec 
marca 2014 r.

(mb)

W Zakopanem „Łastiwoczka” wyśpiewała i wytańczyła nagrodę.

Wrócili z Brązową Ciupagą
Łemkowski Zespół Pieśni i Tańca „Łastiwoczka” do swoich sukcesów dopisał jeszcze jeden: trzecie 

miejsce na Międzynarodowym Festiwalu Folkloru Ziem Górskich 2013 w Zakopanem. O przygotowaniach 
do tej prestiżowej imprezy pisaliśmy w ubiegłym miesiącu. Teraz miło nam odnotować uznanie jurorów i 
zdobycie przez zespół z Przemkowa Brązowej Ciupagi. „Łastiwoczka” otrzymała ją za występ w kategorii 
zespołów prezentujących folklor w formie artystycznie opracowanej. Złotą Ciupagę w tej kategorii wygrał 
zespół „Etnos” z Macedonii.

(mb)
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Echa naszych publikacji.

„Pięć lat 
Hałastry”

Z Listu do Mieszkańców, 
nadesłanego przez Tomasza Kuncika:

„(…)znaleźli się «życz-
liwi», „(…) którym w artykule 
nie spodobało się zdanie o tym, 
że LCK za najważniejszy sukces 
uważa wywalczenie sali terapeu-
tycznej dla Szkoły Podstawowej 

nr 1. Zwrócili dyrekcji szkoły 
uwagę, że to tylko i wyłącznie 
sukces szkoły. Tak, mają rację! 
To wielki sukces szkoły, ale czę-
ściowo również młodzieży ze 
Stowarzyszenia, która potrafiła
zjednoczyć się w słusznej sprawie. 
Muszę również podziękować 
za pomoc naszym rodzimym 
gwiazdom – Mateuszowi Krau-
twurstowi i Igorowi Herbutowi 
– za to, że na swoich portalach 
społecznościowych namawiali 
swoich fanów do głosowania. 

Dziękuję też całej społeczności 
zarejestrowanej jako nasi „zna-
jomi” na Facebooku. LCK za-
wsze chętnie każdemu pomoże,  
i przepraszamy, jeżeli ktoś poczuł 
się urażony. Dla mieszkańców 
Przemkowa największą wygraną 
i sukcesem jest sala terapeutyczna 
oraz dobro dzieci.

Tomasz Kuncik
Prezes Stowarzyszenia LCK 

Hałastra
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ZaPARKowali 
kino

R a d w a n i c k i  p a r k  
w sobotnie popołudnie stał 
się kinowym centrum gminy.  
A wszystko za sprawą grupy 
mieszkańców, którzy zjednoczyli 
się na jednym z popularnych por-
tali społecznościowych. Działają 
pod nazwą Aktywiści Społecznej 
Integracji „Bez Balastu”, a ich 
projekt „PARKujemy plenerowe 
kino rodzinne” wygrał VIII 
konkurs w ramach programu 
„Działaj Lokalnie”. 

Imprezę symbolicznym 
klapsem filmowym otworzyła
wójt gminy. Wśród atrakcji, jakie 
zapewnili publiczności organiza-
torzy, najwięcej emocji wzbudzi-
ła Familiada (w której trzeba było 
popisać się znajomością filmu
oraz historii gminy). W trakcie 
imprezy odbył się także konkurs 
na najsilniejszego mężczyznę 
oraz gminne zawody w „kamień-
-papier-nożyce”. Chętni mogli 
spróbować swoich sił w break 
dance. Lekcji tańca udzielał pół-
finalista programu Go To Dance,
Rafael z Tabasco Break Rebels. 
Dodatkowo były dmuchańce, 
jazda konna, kawiarenka oraz 
warsztaty recyklingowe.

Najważniejszym punk-
tem pikniku był oczywiście 
plenerowy seans animowanego 
filmu rodzinnego, wyświetlone-
go na specjalnym ekranie. – Ten 
piknik i wieńcząca go projekcja 
filmu niech będzie wspomnie-
niem nieistniejącego już ra-
dwanickiego kina „Kujawiak” 
– mówił Oskar Szkudło, główny 
inicjator ASI „BB”. 

Dodajmy, że w ramach 
projektu Aktywiści wraz z wo-
lontariuszami odnowili ławki 
w parku. W planach jest już 
ognisko i konkurs plastyczny dla 
uczniów.

(mb) 

Gminne dożynki uświetnił Chór Świętokrzyski, harleyowcy i… mieszkańcy. 

Świętowanie w Jakubowie

Mieszkańcy i pielgrzymi zyskali ładne miejsce.

Remont podarowany

W świetlicy w Jakubowie roboty budowlane trwały całe wakacje. 

N i e m a l  p r z e z  c a ł e 
wakacje, bo od 20 czerwca do  
23 sierpnia, w świetlicy wiejskiej 
w Jakubowie trwały roboty bu-
dowlane. Remontowano główną 
salę – sufit, ściany oraz posadzki,
założono też nowe oświetlenie.

Prace sfi na nsowa no 
z budżetu gminy, ale inwesty-
cja doszła do skutku głównie 
dzięki Fundacji Polska Miedź, 
która – pozytywnie rozpatrując 

wniosek gminy – przekazała  
w darowiźnie 15 tys. zł.

– Rea l izacja projek-
tu przyczyniła się do popra-
wy warunków funkcjonowania 
świetlicy, która będzie służyła 
mieszkańcom Gminy Radwa-
nice, stowarzyszeniom, a także 
pielgrzymom, którzy licznie 
odwiedzają to miejsce – czytam 
w komunikacie, nadesłanym  
z urzędu.

Remont sali głównej był 
kontynuacją remontu, rozpoczę-
tego w latach 2010-2011, kiedy 
to do świetlicy dobudowano 
pomieszczenia socjalne, czyli 
kuchnię, toalety i szatnie, wy-
mieniono pokrycie dachowe 
oraz wykonano elewację całego 
budynku.

(mb)

Jako pierwsi spod sanktuarium na swych motorach wyruszyli harleyowcy, następnie młodzi jeźdźcy z okolicznych stadnin koni.

Doży nk i rozpoczę ła 
msza święta w Sanktuarium św. 
Jakuba, którą odprawili biskup 
diecezji zielonogórsko-gorzow-
skiej ks. Paweł Socha oraz kustosz 
ks. Stanisław Czerwiński. Chór  
Świętokrzyski i górnicza orkie-
stra uświetniły nabożeństwo.

Korowód, który prowa-
dził uczestników dożynek na 
miejsce zabawy, miał w Jakubo-
wie charakter dość nietypowy: 
wiedli go harleyowcy, za którymi 
podążali jeźdźcy konni, a potem 
czerwona syrena z wójt Sabiną 
Zawis i jeep amerykańskiej ar-
mii, wiozący starostów dożynek 
– Joannę Chrobak z Jakubowa 
i Stefana Barylika z Łagoszowa 
Wielkiego. Gości, poczty sztan-
darowe i grupy wieńcowe prowa-
dziła zaś – już pieszo – orkiestra  
z ZG Polkowice-Sieroszowice.

Obchody święta plonów 
odbywały się w tutejszej świetlicy. 
Bochen chleba został uroczyście 
podzielony między zaproszonych 
gości i mieszkańców gminy. 
Podczas części oficjalnej moż-
na było obejrzeć wieńce, jakie 

przygotowały grupy z Buczyny, 
Jakubowa, Kłębanowic, Lipin, 
Nowego Dworu, Przesiecznej, 
Radwanic, Sieroszowic i Stro-
goborzyc. Komisja dożynkowa 
po ciężkiej i pełnej emocji pracy 
zdecydowała się przyznać palmę 
zwycięstwa pracy gospodarzy  
z Radwanic. 

W drugiej części im-
prezy sceną zawładnęły ze-
społy muzyczne. Nadija miała  
w repertuarze piosenki w języku 
łemkowskim, ukraińskim i pol-
skim, a połączenie stylu folko-
wego z rockiem, funky i reggae 
rozgrzało publiczność do zabawy. 
Wystąpiły także zespoły ludowe: 
„Swojacy” z Zagrodna, „Podo-
lanki” z Nowej Wsi Lubińskiej  
i „Marzenie” ze Szklarek.

O inne atrakcje podczas 
gminnego święta plonów zadbało 
Stowarzyszenie Hodowców i Mi-
łośników Koni „Koń i Człowiek” 
z Jakubowa, organizując nieopo-
dal świetlicy zawody jeździec-
kie. Jeźdźcy walczyli o puchary 
i drobne upominki w dwóch 
kategoriach: slalomie między 

Wójt Sabina Zawis przyjmuje z rąk  
starostów dożynkowy bochen.

tyczkami oraz slalomie między 
beczkami. Ku uciesze miesz-
kańców przygotowano również 
loterię, w której głównym fantem 
był rower. Impreza zakończyła się  

w późnych godzinach wieczor-
nych koncertem grupy Nocny 
Patrol i zabawą ludową.

(mb)
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Mieszkańcy gminy Pęcław bawili na święcie plonów.

Żniw podsumowanie
Przemiana

Ja k zapow iada l i śmy 
przed miesiącem, w Kotowicach 
zakończono prace przy mo-
dernizacji tamtejszej świetlicy 
wiejskiej. Inwestycja otrzyma-
ła dofinansowanie z Sejmiku

Województwa Dolnośląskiego,  
w ramach konkursu pn. „Odno-
wa Wsi Dolnośląskiej 2013”. Jak 
widać, wystarczyło niewielkie 
wsparcie, by z budowlanego 
straszydła (zdjęcie u góry) po-
wstał miły dla oka obiekt (zdjęcie 
poniżej).

(mb)

Polscy studenci na praktykach za granicą.

Górniczy think tank 

KGHM jako pierwsza 
firma z branży wydobywczej zor-
ganizowała zagraniczne praktyki 
dla polskich studentów. Od lipca 
do września na naukę zawodu 
wyjechało dwanaście osób. Mie-

li okazję przypatrzeć się pracy 
fachowców w Chile, Kanadzie  
i Stanach Zjednoczonych.

Miejsce praktyk jest, 
oczywiście, nieprzypadkowe – to 
kopalnie, które Polska Miedź 

przejęła, konsumując kupno kon-
cernu Quadra: „Sierra Gorda”, 
„Victoria” i „Ajax”. Zarządzająca 
tymi dobrami spółka KGHM 
International jest także gospo-
darzem studenckich praktyk.  

W spółce tej odbył się również 
ostatni etap rekrutacji prakty-
kantów, wcześnej wybranych 
przez uczelnie i rekomendowa-
nych przez KGHM.

Dla każdego studen-
ta przygotowano indywidual-
ny program praktyk, związany  
z kierunkiem wykształcenia. Już 
na miejscu młodzi ludzie mieli 
możliwość zebrania materiałów 
do swoich prac dyplomowych.

– To jest dla mnie świet-
na okazja, by zobaczyć, jak pracu-
je się w Chile, kraju z wieloletnią 
tradycją i historią górnictwa. 
Nauczę się tu dużo o górnic-
twie i poszerzę swoje horyzonty 
– powiedziała Joanna Świtoń, 
jedna z uczestniczek programu, 
studentka wydziału Geoinży-
nierii, Górnictwa i Geologii Po-
litechniki Wrocławskiej. Właśnie  
z tym, między innymi, wydzia-
łem KGHM podpisał w tym roku 
list intencyjny o współpracy.

– Chcemy pozyskać naj-
lepszych studentów do kadry me-
nadżerskiej i realizacji przyszłych 
zadań strategicznych – przyznał 
prezes Polskiej Miedzi Herbert 
Wirth. – KGHM jako firma glo-
balna dzieli się zdobytą wiedzą  
i doświadczeniem.

Przypomnijmy, że plat-
formą wymiany doświadczeń jest 

także powołany wiosną tego roku 
Think Tank „Poland, Go Glo-
bal!”. System praktyk studenc-
kich zorganizowano w ramach 
tego projektu.

– Docelowo w przyszło-
ści chcemy to rozszerzyć na 
inne uczelnie, myślę tu o SGH, 
Uniwersytecie Ekonomicznym 
we Wrocławiu, w Poznaniu, jak 
również może te uczelnie, które 
kształcą specjalistów np. w dzie-
dzinie środowiskowej. Najlepszą 
drogą do tego, żeby mieć kompe-
tentnych pracowników, to zacząć 
ich kształcić na własnym poletku 
– mówił wówczas szef Polskiej 
Miedzi.

Studenci zainteresowa-
ni zagranicznymi praktykami 
– a chodzi o słuchaczy wydzia-
łu górnictwa i geoinżynierii 
oraz wydziału geologii, geofizyki 
i ochrony środowiska AG-H  
w Krakowie, wydziału górnictwa 
i geologii Politechniki Śląskiej w 
Gliwicach oraz Wydziału Geo-
inżynierii, Górnictwa i Geologii 
Politechniki Wrocławskiej – po-
winni zgłaszać się do dziekanów 
swoich wydziałów. To pierwszy 
etap rekrutacji, którą wygrają 
najlepsi.

(red)
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Tegoroczne dożynki od-
były się w Białołęce. Na boisku 
sportowym ustawiono scenę, tam 
też mieszkańcy mogli obejrzeć 
pokaz walk rycerskich grupy 
SWAR, obrzęd „swatów”, po-
smakować lokalne produkty, 

a dzieci mogły pozjeżdżać na 
dmuchańcach.

W trakcie imprezy po-
dziwiano występy zespołów lu-
dowych – choć nie tylko, bowiem 
do zabawy na święcie plonów za-
chęcały również zespoły niema-

jące z folklorem wiele wspólnego: 
Twister oraz Postman.

Organizatorami doży-
nek była oczywiście Gmina Pę-
cław i Gminny Ośrodek Kultury 
w Białołęce.

(mb)
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Kolejne pokolenie Pęcławianek na scenie

Pracownicy KGHM i studenci (od lewej): Dominik Spychała, Joanna Świtoń  
z Politechniki Wrocławskiej, Agnieszka Filipiak i Łukasz Nogaj  
– z Wydziału Geologii, Geofizyki i Ochrony Środowiska AGH.
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Zespół Szkół w Chocia-
nowie od siedmiu lat współpra-
cuje z Volkswagen Motor Polska  
w zakresie kształcenia zawodo-
wego. Początkowo polkowicka 
fabryka światowego koncernu 
motoryzacyjnego przyjmowała 
czwórkę uczniów. W tym roku 
jest ich 15. To najlepsi z najlep-
szych. Aby znaleźć się w klasie, 
która umożliwia odbycie praktyk, 
musieli przejść specjalne egzami-
ny. We wtorek mieli okazję przyj-
rzeć się z bliska jak wygląda praca 
w Volkswagenie, a także usłyszeć, 
jakie wynikają z tego korzyści.  
A tych rzeczywiście jest wiele.

– Volkswagen to świato-
wy lider jakości. W Polkowicach 
zatrudniamy 1200 osób. Średnia 
wieku załogi to 34 lata. Bardzo 
niewielu spośród pracujących 
tutaj decyduje się na zmianę za-
kładu, co świadczy o tym, że nasi 
pracownicy czują się doceniani 
– mówiła Ewa Mrok-Salamońska, 
kierownik Działu Personalnego 
w VW MP.

W spotkaniu inaugu-
rującym nowy rok szkolny nie 
zabrakło także przedstawicieli 
starostwa powiatowego w Polko-
wicach w osobach wicestarosty 
Kamila Ciupaka oraz Teresy 
Jedynak, naczelnika Wydzia-
łu Oświaty, Kultury i Spraw 
Społecznych. Byli też przedsta-
wiciele działającej w zakładzie 
organizacji związkowej NSZZ 
„Solidarność”.

– Macie szansę na pra-
cę w firmie, która jest liderem
w swojej branży na świecie. 
Doceńcie to. Jestem bardzo za-
dowolony, że macie możliwości, 
których wielu młodych ludzi  
w innych rejonach Polski może 
wam pozazdrościć – zaznaczał 
Kamil Ciupak i dodaje: Doceńcie 
też to że, uczycie się w najlepiej 
wyposażonej szkole na Dolnym 
Śląsku, która daje takie możliwo-
ści praktyk.

Uczniowie, którzy roz-
poczęli naukę w zawodzie mon-
ter-mechatronik, zyskali status 

pracownika młodocianego, z któ-
rym wiąże się szereg przywilejów. 
Poza wynagrodzeniem wyższym 
od tego, które przewidują przepi-
sy w Polsce, otrzymują dodatko-
wo 60 złotych na pokrycie kosz-
tów dojazdu, dodatki świąteczne 
oraz szereg innych świadczeń. 
Nic dziwnego, że wszyscy są 
zadowoleni z tego, że trafili do
takiego zakładu pracy.

– Cieszę się, że będę 
tutaj pracował. Będę się starał 
ze wszystkich sił, aby po zakoń-
czeniu trzyletniej nauki zostać 
tutaj na stałe. Warunki płacowe 
oraz inne, które tutaj stworzono 
to duża motywacja – mówił Ma-
riusz Lach, jeden ze pracowników 
młodocianych.

Trudno nie zgodzić się  
z jego opinią.

Konrad Kaptur 

Powiat Polkowicki

W Bydgoszczy odbyła się ósma edycja Ogólnopolskim 
Festiwalu Radosnych Serc. Wzięła w nim udział piątka 
wychowanków Placówki Socjalizacyjnej „Skarbek”  
w Polkowicach.

Wychowankowie „Skarbka” 
na festiwalu

Już w najbliższy piątek (27.09) do chocianowskiego 
Zespołu Szkół zjadą olimpijczycy. Powód? 12. już edy-
cja Dnia Olipijczyka. – Takie wydarzenia to żywa lekcja 
historii – mówi Marek Tramś, starosta polkowicki.

Sportowe idee wiecznie żywe

15 uczniów Zespołu Szkół w Chocianowie będzie odbywać praktyki zawodowe  
w Volkswagen Motor Polska. 

Jakość przede wszystkim

Od sierpnia 2013 r. do 31 lipca 2015 r. powiat polkowicki będzie realizował projekt pod 
nazwą „Nowa jakość systemu doskonalenia nauczycieli w powiecie polkowickim”.  
Na ten cel udało się pozyskać blisko półtora miliona złotych.

Nowa jakość systemu doskonalenia 
nauczycieli w powiecie polkowickim

Projekt otrzymał dofi-
nansowanie z Programu Ope-
racyjnego Kapitał Ludzki 2007-
-2013, Priorytet III: Wysoka 
jakość systemu oświaty. Został 
opracowany i jest prowadzony 
przez Powiatowy Ośrodek Porad-
nictwa Psychologiczno-Pedago-
gicznego i Doradztwa Metodycz-

nego w Polkowicach. W sumie,  
w jego ramach 761 nauczycieli 
oraz 33 dyrektorów z 40 szkół 
i przedszkoli z terenu powiatu 
polkowickiego zostanie obję-
tych wsparciem merytorycznym, 
mającym na celu podniesienie 
jakości funkcjonowania systemu 
doskonalenia nauczycieli. Będą 

odbywać się kursy, szkolenia oraz 
wiele innych działań podnoszą-
cych jakość pracy nauczycieli. 

W trakcie realizacji pro-
jektu zostanie opracowany po-
wiatowy program wspomagania 
w przedszkolach i szkołach oraz 
budowana lokalna sieć współpra-
cy i samokształcenia.

Uczniowie Zespołu Szkół w Chocianowie wraz z rodzicami, przedstawicielami załogi  
oraz starostwa powiatowego tuż po spotkaniu inaugurującym nowy rok szkolny.
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Pamiątkowe zdjęcie uczestników ubiegłorocznego  
Dnia Olimpijczyka. W tym roku także do Chocianowa  

przyjedzie wielu znakomitych sportowców. 

K lu b  O l i mpi j c z y k a  
w Chocianowie powstał 11 lat 
temu. Od tego czasu udało mu 
się zorganizować ponad dwieście 
różnego rodzaju imprez. Rok-
rocznie największe wydarzenia to 
spotkania z okazji Dnia Olimpij-
czyka w Zespole Szkół.

– Przyjeżdżają do nas 
bohaterowie Igrzysk Olimpij-
skich. Większość regularnie, od 
wielu lat. Te wizyty to doskonała 
okazja dla naszych uczniów, 
by porozmawiać z uczestnika-
mi historycznych wydarzeń,  
o których uczy się podczas lekcji 
historii. Dla naszych uczniów 
te spotkania to źródło wielu 
przeżyć – mówił nam podczas 
jednej z poprzednich edycji Dnia 
Olimpijczyka Piotr Machoń, szef 
Klubu Olimpijczyka przy Zespole 
Szkół w Chocianowie.

– Chętnie przyjeżdżamy 
na te spotkania. Dla nas ważne 
jest to, że się o nas pamięta. Poza 
tym, to zawsze okazja do tego, 
by porozmawiać z kolegami  
z olimpijskich aren, a na co dzień 
się nie widujemy niemal w ogóle 
– podkreślał z kolei Mirosław 
Łopatka, legendarny koszykarz, 
wielokrotny mistrz Polski.

Tegoroczne uroczystości 
rozpoczną się o godzinie 12. Nie 
zabraknie oczywiście ceremonia-
łu olimpijskiego – wciągnięcia 
na maszt olimpijskiej flagi oraz
rozpalenia znicza.

Serdecznie zapraszamy 
do Chocianowa. W programie 
szereg atrakcji, między inny-
mi piknik olimpijski, występy 
artystyczne i pokazy sportowe 
uczniów oraz ogródek wielobo-
jowy.

Konrad Kaptur

Festiwal w hołdzie Ja-
nowi Pawłowi II zorganizowała 
bydgoska Fundacja „Nowe Po-
kolenie”. W pierwszym dniu 
imprezy, która odbywała się  
w Pałacu Młodzieży w Bydgosz-
czy, przeprowadzono konfronta-
cje wykonawców w kategoriach 
muzyki, małej formy scenicznej, 
plastyki i fotografii. Po elimina-
cjach uczestnicy poszczególnych 
kategorii mieli możliwość wzbo-
gacenia swoich umiejętności  
w zorganizowanych dla nich 
warsztatach teatralnych, muzycz-
nych oraz podczas happeningu 

plastycznego. Uczestnicy festiwa-
lu wzięli także udział w lekcjach 
muzealnych oraz mieli okazję zo-
baczenia najciekawszych ekspo-
zycji, wystawionych w Muzeum 
Mydła i Historii Brudu.

Wieczorem uczestnicy 
festiwalu, w tym podopieczni 
naszego „Skarbka”, wypoczywali 
na Wyspie Młyńskiej, gdzie w ra-
mach „Projektu Lato” odbywała 
się plażowa Fiesta Flamenco. 
Atrakcją wieczoru były warsztaty 
tańca flamenco oraz innych tań-
ców latynoamerykańskich.

(kor)
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Konferencja prasowa przyciągnęła wielu dziennikarzy.

Laureaci konkursu plastyczno-fotograficznego  
„Sposób na energię odnawialną”  

z burmistrzem Polkowic Wiesławem Wabikiem”. 

Ilustracją wykładu szefa ZGZM była prezentacja wozu  
do opróżniania podziemnych pojemników na odpady.

Polkowice

Warsztaty, seminaria, prelekcje, a także prezentacje i poka-
zy. A do tego niezwykle ciekawy zlot pojazdów historycznych 
oraz rozstrzygnięcie konkursów fotograficznych. W Polkowi-
cach po raz piąty odbyło się Forum Ekoenergetyczne.

Jak oszczędzać 
energię i środowisko 

Ekoforum to wydarze-
nie, które sprawiło, że Polkowice 
są utożsamiane z ekoenergią. Nie 
bez podstaw, bo trudno znaleźć 
drugie miasto w Polsce, w któ-
rym na tak dużą skalę stosuje się 
różnego rodzaju rozwiązania, 
mające na celu oszczędzanie 
energii, a także wykorzystywanie 
tej pochodzącej z alternatywnych 
źródeł.

Tegoroczna edycja Fo-
rum rozpoczęła się od wykładu 
inauguracyjnego wygłoszonego 
przez doktora habilitowanego 
Krzysztofa Żmijewskiego. Temat 
wykładu, „Reforma systemu 
wsparcia energetyki niskoemi-
syjnej w Polsce – możliwe kie-
runki działań. Aktualne trendy 
europejskie i światowe”, nie 
brzmiał zbyt interesująco dla 
osób, które nie interesują się kwe-
stiami ekoenergetyki, ale sposób 
przedstawienia problematyki 
przez referenta sprawił, że ponad 
40 minut w towarzystwie pana 
doktora habilitowanego minęło 
bardzo szybko. Pierwszy dzień 
tegorocznego Ekoforum był 
typowym dniem warsztatowo-
-wykładowym. Sporym zainte-
resowaniem cieszyła się Szkoła 
Auto Skoda. Najpierw odbył się 
wykład na temat bezpiecznej  
i ekonomicznej jazdy, a potem 
zdobytą wiedzę teoretyczną 
trzeba było wykorzystać w prak-
tyce. Chodziło o to, by w trakcie 
krótkiej przejażdżki zużyć jak 
najmniej paliwa. Najlepsi otrzy-
mali nagrody.

Motoryzacji, perspek-
tywom jej rozwoju oraz znacze-
niu dla środowiska naturalne-
go poświęcony był także jeden  
z czwartkowych paneli mode-
rowany przez doktora Zenona 
Wiertelorza, szefa Rady Progra-
mowej Fundacji Zielony Feniks, 
która wraz z gminą Polkowice 
od samego początku organizuje 
Forum Ekoenergetyczne.

Wieczorem w polko-
wickim Aqua Hotelu spotkali się 
wszyscy, którzy przez minione 
pięć lat byli zaangażowani w pra-
ce związane z przygotowaniem 
kolejnych edycji Ekoforum. 

Na czwartkowej gali 

obecni byli także liderzy eko-
energet ycznych rozwiązań, 
którzy odebrali nagrody Kapi-
tuły Fundacji Zielony Feniks.  
W kategorii „Za zasługi we 
wspieraniu i upowszechnianiu 
idei ekoenergetyki” statuetkę 
Zielonego Feniksa przyznano 
Dariuszowi Blinniakowi, preze-
sowi Izby Rozliczeniowej Giełd 
Towarowych SA. W kategorii 
„Za osiągnięcia we wdraża-
niu rozwiązań i technologii 
ekoenergetycznych” statuetki 
otrzymali Piotr Rudyszyn, dy-
rektor techniczny w Centrum 
Energii Wiatrowej, i firma PRO-
-VENT Systemy Wentylacyjne 
Krzysztof Ćwik. W kategorii „Za 
osiągnięcia naukowe i badaw-
cze w zakresie ekoenergetyki” 
nagrodzono prof. dr hab. inż. 
Andrzeja Myczko z Instytutu 
Technologiczno-Przyrodniczego 
Oddział w Poznaniu.

W trakcie gali były też 
miłe chwile dla polkowiczan i go-
spodarzy wieczoru. W kategorii 
„Za osiągnięcia w rozwój polskiej 
ekoenergetyki” statuetkę Zielo-
nego Feniksa odebrał burmistrz 
Polkowic Wiesław Wabik. 

– Gdy zaczynaliśmy 
pracować nad przygotowaniem 
pierwszej edycji naszego Forum 
tematyka ekoenergii była mało 
znana. Dziś wiele się o tym mówi 
i do tego, że tak jest, dołożyliśmy 
małą cegiełkę. Bardzo mnie to 
cieszy, bo ekoenergia jest bar-
dzo ważna – mówił burmistrz 
Wabik.

W tej samej kategorii 
wyróżnienie odebrał Andrzej 
Zięcina, dyrektor Wydziału 
Komunikacji Społecznej UG 
Polkowice, a zarazem wieloletni 
koordynator Ekoforum.

Dr ug i  d zień For u m 
Ekoenergetycznego upłynął pod 
znakiem ciekawych paneli dys-
kusyjnych, między innymi na 
temat pierwszych doświadczeń  
z wdrażania ustawy śmieciowej. 
W ich trakcie swoimi reflek-
sjami z uczestnikami dzielił się 
Emilian Stańczyszyn, przewod-
niczący Związku Gmin Zagłębia 
Miedziowego, odpowiadający za 
gospodarkę odpadami na terenie 

naszej gminy, a także innych 
gmin tworzących Związek. 

W y s t ą p i e n i e  s z e f a 
ZGZM wzbudziło wśród obec-
nych żywą dyskusję. 

Słuchacze z zaintereso-
waniem przyglądali się slajdom, 
ukazującym podziemne pojem-
niki, które już służą polkowicza-
nom. Z uznaniem komentowano 
również inne rozwiązania, m.in. 
obowiązkową segregację odpa-
dów przez mieszkańców (i jedną 
stawkę opłaty).

– Prawie wszystkie gmi-
ny w deklaracjach zastosowały 
możliwość wyboru, tymczasem 
nawet specjaliści w ministerstwie 
w tej chwili mówią, że nie można 
sobie wybrać: „segreguję” albo 
„nie segreguję”, bo to sprzecz-
ne z ustawą – stwierdził jeden  
z uczestników.

– Ja jestem pod wraże-
niem skali, w jakiej tu zorgani-
zowano system – usłyszeliśmy. 
– No i ten Centralny Punkt [Se-
lektywnego Zbierania Odpadów 
Komunalnych – przyp. mb] też 
chyba będzie ewenementem na 
skalę kraju.

Podczas tego panelu roz-
mawiano także o sposobach wy-
korzystania komunalnych śmie-
ci. Andrzej Białowiec z Instytutu 
Energii zaprezentował pomysły 
i doświadczenia młodych na-
ukowców w zakresie uzyskiwania 
energii z odpadów.

W piątek było też atrak-
cyjne Eko Moto Show, w ramach 
którego można było podziwiać 
zabytkowe pojazdy. Rozstrzy-
gnięto również konkursy od-
bywające się przy okazji Ekofo-
rum. W konkursie plastycznym 
„Sposób na energię odnawialną” 
zwyciężył Konrad Olejniczak 
przed Oliwią Sokalską oraz Do-
minikiem Borowiakiem. Z kolei 
w konkursie fotograficznym pod
tą samą nazwą najlepszy oka-
zał się Marek Wysocki, drugie 
miejsce zajął Jerzy Pólkowski,  
a trzecie Łukasz Puzon. Laureaci 
odebrali nagrody z rąk burmi-
strza Wiesława Wabika.

Konrad Kaptur
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W środę 18 września w auli Dolnośląskiej Wyższej Szko-
ły Przedsiębiorczości i Techniki w Polkowicach spotkali 
się specjaliści od zagrożeń, jakie czyhają na nas  
w internecie. Powodem ku temu była konferencja 
„Uczeń, rodzic, szkoła w obliczu zagrożeń cyberprze-
strzeni”.

Cyberprzestrzeń 
pełna zagrożeń

Na boisku przy Zespole Szkół odbyła się ósma edycja Senioriady. Uczestniczyło  
w niej osiem drużyn, reprezentujących Domy Pobytu Dziennego z terenu Zagłębia 
Miedziowego. To rekord w dotychczasowej historii imprezy.

Seniorzy bawili 
się przednio

Ekipa Stowarzyszenia Emerytów i Rencistów byłych pracowników KGHM była bezkonkurencyjna.

– Na co dzień starsi lu-
dzie mają wiele trosk, zamar-
twiają się rozmaitymi sprawa-
mi. W trakcie kolejnych edycji 
Senioriad ich głowy są wolne, 
skupiają się na tym, aby czerpać 
radość ze zdrowej rywalizacji  
w atmosferze radości i duchu Fair 
Play. To jest piękne. Podobnie jak 
w poprzednich edycjach, udało 
nam się przeprowadzić imprezę 
bez żadnych problemów – mówi 
nam Beata Puławska, dyrektor 
Ośrodka Pomocy Społecznej, 
który wraz z Polkowickim Związ-
kiem Inwalidów Narządu Ruchu 

rokrocznie organizuje Senioriadę 
oraz Polkowicki Dzień Osób Nie-
pełnosprawnych.

– Wszystko udało się 
znakomicie. Jestem pod wraże-
niem zaangażowania uczestni-
ków oraz frekwencji. W naszej 
imprezie wzięło udział ponad 300 
osób. Wszyscy świetnie się bawili 
i to jest najważniejsze – dodaje 
Stefan Topolski, prezes PZINR.

Uczestnicy tegorocznej 
edycji Senioriady sprawdzali 
się między innymi w tak wy-
magających konkurencjach jak 
rzut ringiem czy też tak zwane 

„wodne rozgrywki”, w ramach 
których trzeba było wypełnić 
szklankę wodą ze strzykawki. 
Zabawa była przednia, a zaan-
gażowanie uczestników zmagań 
godne podziwu. Zwieńczeniem 
rywalizacji było wręczenie na-
gród najlepszym drużynom. 
Zwycięzcami okazała się eki-
pa Stowarzyszenia Emerytów  
i Rencistów były pracowników 
KGHM.

– Jesteśmy szczęśliwi, 
ale mocno zaskoczeni. Zaba-
wa podczas tej Senioriady była 
wspaniała – mówili nam zwy-
cięzcy.

Drugą lokatę zaję ła 
drużyna Dziennego Ośrod-
ka Opiekuńczego z Głogowa,  
a trzecie Dom Pobytu Dziennego 
z Lubina. 

Pamiąt kowe meda le 
oraz dyplomy wręczał burmistrz 
Polkowic Wiesław Wabik. 

– To jest bardzo budu-
jące patrzeć, ile w uczestnikach 
Senioriady jest radości życia. 
Warto organizować takie wyda-
rzenia choćby dlatego, by zarażać 
się entuzjazmem, który emanuje 
od emerytów i rencistów – mówił 
nam burmistrz.

Zwieńczeniem piątko-
wej (20.09) imprezy było wy-
puszczenie ku niebiosom ba-
lonów. Wrażenia z tegorocznej 
Senioriady z pewnością pozosta-
ną w pamięci jej uczestników na 
bardzo długo.

Konrad Kaptur
Podczas konkursowych konkurencji trzeba było  

wykazać się szybkością i precyzją.
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Konferencja została zor-
ganizowana przez burmistrza 
Polkowic Wiesława Wabika, 
pod honorowym patronatem 
Rzecznika Praw Dziecka Marka 
Michalaka. Otworzył ją bur-
mistrz Wabik, który w swoim 
krótkim wystąpieniu podkreślił, 
jak powszechne stają się zagro-
żenia ceberprzestrzeni. Z tego 
też względu zdecydowano, że 
warto zająć się tym problemem 
szerzej i zaprosić do Polkowic 
specjalistów w tej dziedzinie,  
a także podjąć szersze działa-
nia uświadamiające młodzieży 
oraz rodzicom wagę czyhających  
w cyberprzestrzeni zagrożeń.

– W gminie Polkowi-
ce temat zagrożeń młodzieży 
zawsze traktowany jest priory-
tetowo. Cyberprzestrzeń niewąt-
pliwie niesie wiele zagrożeń, stąd 
decyzja, by zrealizować projekt, 
którego elementem jest dzisiejsza 
konferencja. Trzeba uświadamiać 
dzieci, rodziców i nauczycieli  
o tym, jakie niebezpieczeństwa 
czyhają w cyberprzestrzeni – 
podkreśla burmistrz Wabik. 

Konferencję poprowa-
dzili wspólnie prof. dr hab. Józef 
Bednarek oraz dr Anna Andrze-
jewska. W jej trakcie mówiono 
między innymi o aspektach 
społeczno-edukacyjnych warto-
ści, jakie niesie ze sobą postęp 
techniczny. Prelegenci uznali, 
że cyberprzestrzeń jest wyni-

kiem przemian cywilizacyjnych 
i informacyjnych oraz że niesie  
– zwłaszcza dla młodych ludzi 
– zarówno korzyści, jak i za-
grożenia. Wśród tych ostatnich 
wymieniono między innymi 
– infoholizm, czyli narkotyk XXI 
wieku, negatywny wpływ gier 
komputerowych na postawy i za-
chowania dzieci i młodzieży oraz 
kult ciała wśród nastolatków. 
Podczas konferencji zwrócono 
także uwagę na rolę środowi-
ska oświatowo-wychowawczego  
w kształtowaniu właściwych 
zachowań przy korzystaniu  
z cyberprzestrzeni. Mówiono 
również o powszechności zjawi-
ska oraz specyfice małych miej-
scowości i dużych aglomeracji.

W konferencji oprócz 
przedstawicieli władz gminy Po-
lkowice i powiatu Polkowickiego 
wzięli udział nauczyciele, przed-
stawiciele służb mundurowych, 
księża. Odbyła się ona w ramach 
projektu informacyjno-profilak-
tycznego realizowanego przez 
gminę Polkowice. W czwartek 
miały miejsce bezpłatne wykłady 
dla rodziców na temat zagrożeń 
cyberprzestrzeni. W szkołach 
podstawowych oraz gimnazjach 
przeprowadzono też warsztaty 
dla uczniów oraz nauczycieli na 
ten ważny temat.

Konrad Kaptur
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Stowarzyszenie Szklary Dolne Kraina Nadziei  
zorganizowało rodzinny piknik. 

Tak pożegnali wakacje
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Lubinpex otworzył „Skarbka”.

Nowy hotel w mieście
Ma prawie 6 tys. metrów sześciennych kubatury, mieści  

22 pokoje, w tym apartament i studio dla 4 osób, saunę, salon masażu, 
fitness, salę klubową na 30 osób i bankietowo-konferencyjną na osób
70. Hotel Skarbek w Lubinie – najnowsza inwestycja firmy Lubinpex
– właśnie otworzył podwoje dla gości. Trzykondygnacyjny obiekt 
stoi przy ul. Budowniczych LGOM, w miejsce niedawnego budynku 
poczty i biblioteki, i przylega 9a raczej jest specjalnie połączony)  
z istniejącą już restauracją, która także należy do Lubinpeksu.

Budowa hotelu trwała rok i kosztowała ok. 6 mln 200 tys. zł. 
Zarząd spółki ma nadzieję, że pokoje będą zapełniać nie tylko goście 
miedziowego koncernu (Lubinpex jest spółką grupy kapitałowej 
KGHM), ale również miasta, ościennych gmin, przedsiębiorstw  
i sportowcy.

– Mamy nawet trochę dłuższe łóżka, żeby…  siatkarze mogli 
wygodnie się wyspać – zdradził prezes Lubinpeksu Ryszard Plichta.

Za nocleg w Skarbku trzeba będzie zapłacić od 180 do 240 zł, 
apartament to przyjemność za 350 zł. Uroczyste otwarcie uświetnił 
m.in. kulinarny pokaz Karola Okrasy.

(mb)

Służył ratownikom, teraz pomoże strażakom.

Dostali wóz
Strażacy ochotnicy z Kłody cieszą się z podarunku, jaki otrzy-

mali od Fundacji Polska Miedź: to strażacki volkswagen transporter, 
do niedawna użytkowany przez Jednostkę Ratownictwa Górniczo-
-Hutniczego. „Nowy” wóz zastąpił żuka, który z kolei powędrował 
do Czernej.

OSP Kłoda obsługuje kilka sołectw.
- To młode chłopaki, zwarte, gotowe, służą potrzebie całej 

społeczności – zapewniał nas Paweł Machera, podinspektor ds. 
obronnych, wojskowych i zarządzania kryzysowego w urzędzie gminy  
w Żukowicach. To właśnie gmina zabiegała o samochodowy poda-
runek. Fundacja w ostatnim czasie przekazała również 20 tys. zł na 
zakup nowych hełmów strażackich dla jednostek w całej gminie.

(red)
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Przecięciu wstęgi w wejściu do hotelu uważnie przyglądał się 
Skarbek, czyli dobry duch kopalń.

„Skarbek” może przyjąć jednorazowo 50 osób. Poziom hotelu 
prezes Lubinpeksu ocenił między 3 a 4 gwiazdki.

Volkswagen przyjechał do gminy Żukowice 3 września. 

W niesamowitej atmos-
ferze spędzili słoneczne popo-
łudnie dzieci i rodzice, którzy 
pojawili się w sobotę 7 września 
na terenach zielonych przy Szko-
le Podstawowej w Szklarach 
Dolnych. Na Piknik Rodzinny 
mieszkańców zaprosiły Stowa-
rzyszenie Szklary Dolne Kraina 
Nadziei oraz Ochotnicza Straż 
Pożarna Szklary Dolne, a atrakcje 
zapewniały lokalne firmy: Park
Rozrywki Słoneczny Raj oraz Jaz-
da Konna i Hipoterapia Promyk. 
O atmosferę podczas festynu 
zadbał też zespół „Demo”. Sma-
kosze mogli skosztować kiełbaski 

z grilla oraz domowego ciasta, nie 
zabrakło również napojów. 

Podczas festynu roz-
strzygnięto konkurs fotograficz-
nego „Szklary Dolne w Obiekty-
wie”. Pierwsze miejsce zdobyła 
Renata Haczkowska, miejsce dru-
gie Karol Popko, a trzecie Maja 
Rutkowska. Mieszkańcy wybrali 
również swoją ulubioną fotkę i 
nagrodzili nagrodą publiczności 
zdjęcie Adrianny Soliwody. 

Panie ze stowarzyszenia 
zorganizowały dla dzieci liczne 
gry sportowe oraz konkursy. 
Oprócz konkurencji było wiele 
tańców i zabaw integracyjnych 

przy muzyce. Tańczyli również 
rodzice! Atrakcją dla dorosłych 
były… alko-gogle i prezentacja 
aut z jednego z lubińskich salo-
nów samochodowych. Punktem 
kulminacyjnym zabawy była 
akcja ratowania człowieka z auta, 
które niby uległo wypadkowi. 
Pokaz zaprezentowali członkowie 
OSP Szklary Dolne. Organizację 
imprezy wsparli: Urząd Gminy 
i Miasta Chocianów, Związek 
Gmin Zagłębia Miedziowego oraz 
Chocianowski Ośrodek Kultury. 
Uczestnicy zgodnie stwierdzili, iż 
takich rodzinnych imprez powin-
no być zdecydowanie więcej.

To się nazywa rozrywka!
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(oprac. red)
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Fundacja „Wrzosowa Kraina”, przedstawia harmonogram WYKŁADÓW 
przewidzianych na m/c Wrzesień 2013r, dla poszczególnych szkół uczest-

ników projektu, w ramach Programu Operacyjnego Fundusz Inicjatyw 
Obywatelskich  na lata 2009 – 2013r. 

„Młodzi Liderzy Przedsiębiorczości”

reklama
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– Zakończyliśmy już prace, które co roku 
wymagają kilkudniowej przerwy technolo-
gicznej. Serdecznie zapraszam do naszego 
obiektu  wszystkich, którzy oczekują  
prawdziwego odpoczynku i chcą poprawić 
swoje samopoczucie – Beata Betka, Prezes 
Zarządu Aquapark Polkowice – Regional-
nego Centrum Rekreacyjno-Rehabilitacyj-
nego S.A.

Twój organizm  
oczekuje wzmocnienia

Na progu jesieni gdy spadają 
temperatury, często pada deszcz,  
a nasz organizm traci odporność, 
t ro s k a  o  dobre  s a mop o c z uc ie  
i zdrowie  jest szczególnie wskazana.  
W polkowickim Aquaparku można 
skorzystać z wielu ofert gwarantu-
jących skuteczny relaks, odprężenie  
a jednocześnie korzystnie wpływają-
cych na naszą kondycję i codzienne 
funkcjonowanie.

Stali bywalcy doskonale znają 
dobroczynne efekty pobytu w saunach 
fińskich i parowych. Takie „termicz-
ne kąpiele” praktykowane od setek 
lat pobudzają przemianę materii, 
oczyszczają skórę, skutecznie hartując 
organizm. Dzięki przyjaznemu ciepłu 
łatwiej opuszcza nas stres, potrafimy
się wyciszyć i rozluźnić po całym 
dniu pracy.

Z kolei Grota Solna znako-
micie służy nie tylko celom rekre-
acyjnym i profilaktycznym lecz także
i leczniczym. Panujący w niej mikro-
klimat przypomina ten, który mamy 
nad morzem. Czyste powietrze, zjoni-

zowane dzięki soli wspomaga leczenie 
wielu schorzeń, między innymi: dróg 
oddechowych (przewlekłe nieżyty 
nosa, gardła, krtani, astmy oskrze-
lowej, przewlekłe zapalenia oskrzeli 
i płuc, pylica płuc). Seanse w Grocie 
Solnej pomagają też między innymi 
w problemach związanych z niedo-
czynnością tarczycy, zaburzeniami 
metabolicznymi, schorzeniami ser-
cowo – naczyniowymi (niewydolność 
krążenia, nadciśnienie), schorzeniami 
dermatologicznymi (łuszczyca, za-
palenie skóry, alergie), dysfunkcjami 
wegetatywnego układu nerwowego 
(nerwice, stany przemęczenia, spadek 
odporności na stres), chorobą wrzodo-
wą żołądka i dwunastnicy, nieżytem 
żołądka, zapaleniem jelita grubego.  
Oczywiście – choć w tym przypadku 
lista jest krótka – pamiętać trzeba  
o przeciwwskazaniach jak: nadczyn-
ność tarczycy, choroba nerek, gruźlica, 
klaustrofobia. Niewątpliwie wizyta  
w grocie to dobry sposób na szybki 
relaks, po wyjściu z pracy lub w środ-
ku pełnego obowiązków dnia. Kojąca 

muzyka, świergot ptaków, szum wody 
spływającej po kamieniach sprawia, 
że każda osoba skutecznie się odpręży  
i wyciszy. 

Zachowaniu dobrej ogólnej 
kondycji bardzo sprzyja pływanie.  
W Aquapark Polkowice – Regional-
nym Centrum Rekreacyjno-Rehabili-
tacyjnym nowoczesny basen sportowy 
jest do dyspozycji już od 6:00 rano do 
godziny 21:45. Regularne pływanie 
pozwala kształtować zgrabną sylwet-
kę i jest pomocne w różnego rodzaju 
problemach z kręgosłupem.

Fundacja „Wrzosowa Kraina” informuje, że od kwietnia 
2013 r. jest  nowym Ośrodkiem Działaj Lokalnie, obszar na który 
realizuje  Programu „Działaj Lokalnie VIII” to obszar 10 gmin tj. 
Gmina Bolesławiec, Gmina Chocianów, Gmina Chojnów, Gmina 
Gromadka, Gmina Kunice, Gmina Legnickie Pole, Gmina Lubin, 
Gmina Miłkowice, Gmina Przemków, Gmina Ruja. W ramach pro-
gramu wspierane są projekty, które inicjują współpracę mieszkańców 
na rzecz dobra wspólnego.

Dane kontaktowe:
Fundacja „Wrzosowa Kraina”
ul. Żeromskiego 1
59-140 Chocianów
 tel. 76/818 45 41 
mail: fundacja@wrzosowakraina.pl

„Dofinansowano ze środków Programu „Działaj Lokalnie VIII”
Polsko-Amerykańskiej Fundacji Wolność  realizowanego  przez 
Akademię Rozwoju Filantropii w Polsce”. 

1. CHOCIANÓW 
MODUŁ I – ZAJĘCIA Z EKONOMII – termin: 20.09.2013 r.  
MODUŁ II – ZAJĘCIA Z PRZYWÓDZTWA – termin: 23.09.2013 r.

2. CHOJNÓW
MODUŁ I – ZAJĘCIA Z EKONOMII – termin: 19.09.2013 r. 
MODUŁ II – ZAJĘCIA Z PRZYWÓDZTWA - termin: 25.09.2013 r.

3. PRZEMKÓW
MODUŁ I – ZAJĘCIA Z EKONOMII – termin: 23.09.2013 r. 
MODUŁ II – ZAJĘCIA Z PRZYWÓDZTWA - termin: 24.09.2013 r.

 
Tel. kontaktowy: 500 206 128
e-mail: promocja@wrzosowakraina.pl 

PROJEKT DOFINANSOWANY ZE ŚRODKÓW PROGRAMU OPERACYJNEGO FUNDUSZ 
INICJATYW OBYWATELSKICH 
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